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Aan de leden der Vereeniging voor Locale Belangen. 
De economische omstandigheden noopten de Regeering tot sterke beper

king van de Landsuitgaven ; ook de lagere gemeenschappen moesten daarvan 
de gevolgen ondervinden. De wijze, waarop de Regeering zich dat gedacht 
heeft, werd door den Adviseur voor de Decentralisatie meer uitvoerig uiteenge
zet in de avondvergadering van den Volksraad van 24 April 1931. 

Deze uiteenzetting treft U aan den voet van dit artikel aan. 
Daaruit blijkt naar mijne meening, dat: Ie door het kiezen van een bedrag 

gelijk aan 5% der ambtenaarssalarissen alle raden op gelijke wijze worden 
getroffen, 2e. het eiken raad mogelijk zal zijn te waken tegen verstoring van 
zijn begrootingsevenwicht, 3e. elke raad vrijblijft om te bepalen op welke 
wijze hij in zijn begrooting wenscht rekening te houden met de vermindering 
der Landsuitkeering. 

Toen eenmaal de noodzaak van bezuiniging door het Land vaststond — en 
het was voor mij, die zich gedurende mijn volksraadsperiode speciaal op 
de bestudeering der Landsfinanciën c a . heeft toegelegd, niet moeilijk 
daaromtrent klaarheid te krijgen — toen stond voor mij tevens vast, dat de 
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decentralisatie als onderdeel van het geheel mede haar deel zoü moeten dragen. 
Hoezeer ik die noodzaak ook betreurde en ook dus den maatregel op zich 

zelf, zoo meende ik, dat voor de decentralisatie geen andere houding mo
gelijk was dan dit loyaal te aanvaarden. De noodzaak aanvaard, achtte ik 
de Regeeringsvoorstellen voorts niet onredelijk, onbillijk of onjuist. Slechts 
vestigde ik de aandacht der Regeering er op (H. blz. 2716)" speciaal met 
„het oog op de plannen voor 1932, dat de lagere gemeenschappen zelf ook 
„reeds den invloed van de crisis gevoelen in het terugloopen van hunne 
„middelen en veelal daardoor reeds genoodzaakt zijn tot sterke bezuini-
,ging over te gaan". 

Op de vergadering der Vereeniging van burgemeesters en secretaris
sen, waar ik op uitnoodiging van het bestuur als waarnemend burgemeester 
tegenwoordig was, werd door de meerderheid der aanwezigen mijn hierboven 
uiteengezette meening en mijn daarop gebaseerde houding in den Volksraad 
ten opzichte der door de Regeering voorgestelde crisismaatregelen voor 
de decentralisatie, niet gedeeld. 

Nu was uiteraard deze uitspraak van deze vereeniging op zichzelf voor 
mij geen aanleiding om als Voorzitter der Vereeniging voor Locale Belangen 
af te treden, zelfs al had de bijzondere wijze, waarop zoovele voormannen 
der decentralisatie gemeend hadden aan hun afwijkende meening daar uiting 
te moeten geven, het voor mij weinig aantrekkelijk gemaakt, verder op te 
treden als hun algemeen leider. Er waren echter andere argumenten. 

Op die vergadering bleek mij nl., dat van de beide burgemeesters, die 
in het bestuur der Vereeniging voor Locale Belangen zitting hebben, de 
een geheel, de ander ten deele mijn houding afkeurde. Van de overige 
leden van het bestuur, die op het congres aanwezig waren, waren er ver
der maar enkele, die mijn standpunt konden deelen. 

Bovendien waren de meeste personen, die zich op de bovenvermelde 
vergadering tegen mij uitspraken, individueel lid der Vereeniging voor 
Locale Belangen. 

Ik kon dus constateeren, dat mijn inzichten door een belangrijk deel der 
leden niet werden gedeeld. 

Waar binnen niet te langen tijd — nl. bij de behandeling der Landsbegroo-
ting voor 1932 in den Volksraad — dezelfde kwestie in verscherpte mate 
naar voren zal komen, leek het mij noodzakelijk, dat het bestuur der Ver
eeniging voor Locale Belangen zoodanig werd samengesteld, dat het zoo 
juist mogelijk zou kunnen weergeven, wat terzake in de decentralisatie 
leeft en wordt gevoeld. Daarmee stond voor mij vast, dat ik moest aftreden. 
Ik heb dit gedaan, zonder aarzelen, onmiddellijk. 
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Ik hoop, dat het de Vereeniging onder hare nieuwe leiding goed móge 
gaan en dat de decentralisatie daarvan de vruchten moge plukken. 

Ik dank U allen voor de hartelijke samenwerking en het groote vertrou
wen, dat ik van zoovelen Uwer mocht ondervinden; ik zal dat niet gauw 
vergeten. 

Het ga U allen goed. 

RÜCKERT, 

Batav ia , Mei 1931. Aftredend voorzitter. 

De VOORZITTER: Het woord is aan den Adviseur voor de decentra
lisatie. 

De heer FUCHTER, Adviseur voor de Decentralisatie: Mijnheer de Voor
zitter! Verschillende sprekers —het moge mij ten goede worden gehouden, 
indien ik de heeren niet alle bij name noem — hebben in hunne beschou
wingen over de crisismaatregelen, nl. voorzoover deze betrekking hebben 
op de salariskorting, mede betrokken de daarmede samenhangende korting 
op de landsuitkeeringen aan de zelfstandige gemeenschappen. Hoewel de 
Regeering niet wil ontkennen, dat in de gemaakte opmerkingen veel 
waars schuilt, en Zij de juistheid ervan in verschillende opzichten dan ook 
niet zou willen betwisten, zou de Regeering toch op één punt in het bij
zonder de aandacht willen vestigen. Dit punt. Mijnheer de Voorzitter, is 
van zeer essentieel belang en ik zou zelfs willen zeggen van zoodanige 
overheerschende beteekenis, dat zonder dit mede in de; beschouwingen te 
betrekken, het geheel in een niet juist licht zou komen te staan. 

Alvorens echter hierop nader in te gaan. Mijnheer de Voorzitter, meen ik. 
goed te doen vooraf het standpunt der Regeering met betrekking tot de 
aangebrachte bezuiniging op de landsuitkeeringen aan de locale gemeen
schappen, in het algemeen nader toe te lichten. 

Toen het bleek, dat de landsbegrooting voor dit en volgende jaren een 
ernstig tekort zou opleveren, en het daardoor noodzakelijk moest worden 
geacht het budget op ingrijpende wijze te besnoeien, konden, dit behoeft 
uiteraard geen nader betoog, de ruim 30 millioen, welke het Land bijdraagt 
aan de huishouding der zelfstandige gemeenschappen, niet ongemoeid worden 
gelaten. Naast de bezuinigingen van secundaire beteekenis, die ik hier verder 
onbesproken laat, werd mede in ampele overweging genomen de vraag óf 
en zoo ja in welke mate de vaste uitkeeringen, en hetgeen daarmede op 
één lijn gesteld kan worden, aan de provincies, regentschappen, gemeenten 
en andere locale ressorten aan een vermindering behooren te worden onder
worpen. 

Ik behoef U stellig hierbij niet te verzekeren. Mijnheer de Voorzitter, dat 
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daarbij niet onbesproken bleef de voorgenomen korting op de salarissen der 
landsdienaren en thans kom ik hiermede op het zooeven door mij genoemde 
punt in kwestie, nl. dit, dat de Regeering, eenmaal van oordeel, dat deze 
korting op de landsdienaren een noodzakelijke maatregel is, daarbij als een 
noodwendige consequentie ziet, dat ook de salarissen der locale ambtenaren 
aan een overeenkomstige korting behooren te worden onderworpen. 

Het gaat er hier niet om, Mijnheer de Voorzitter, of en in welke mate het 
Land door zijn subsidiestelsel bijdraagt in de salarieering van de locale 
ambtenaren; of dit veel of weinig is, doet naar het oordeel der Regeering 
weinig terzake af. Immers de hoofdzaak is hier toch dit, dat, indien uit 
een oogpunt van algemeen belang een verlaging van de salarissen der 
landsdienaren noodig wordt geacht, ditzelfde doel er toe leiden moet, dat 
ook de traktementen der locale ambtenaren niet ongemoeid kunnen worden 
gelaten. 

De Regeering acht het onaannemelijk, dat bij het treffen van een zoo 
gewichtigen maatregel als de salariskorting onder de huidige tijdsomstan
digheden is — de Regeeringsgemachtigde voor Financiën heeft dit reeds 
uitvoerig toegelicht — de lagere overheidslichamen, welke toch onderdeden 
van het geheel zijn, ten deze een geheel anderen weg gaan. Ik zou het 
nog eens willen herhalen. Mijnheer de Voorzitter, en de vraag willen stellen 
of,- nu in deze bijzondere tijden alle krachten moeten worden ingespannen 
en bepaalde maatregelen van algemeene strekking moeten worden genomen 
in aller belang, of het dan aangaat dat men maar goedsmoeds een beroep 
doet op de autonomie en zegt: „Ik blijf er buiten". 

Dit is, Mijnheer de Voorzitter, beide oogen sluiten voor de werkelijkheid. 
Daarvoor is de zaak, waar het hierom gaat, van te vitale beteekenis en er 
is een te groote samenhang tusschen de positie der lands- en der locale 
dienaren, dan dat het gemotiveerd zijn zou in deze onderscheid te maken. 

Ik hoop. Mijnheer de Voorzitter, dat ik met de vorenstaande uiteenzetting 
het standpunt, dat de Regeering inneemt ten aanzien van de salariskorting 
met betrekking tot de locale gebiedsdeelen, duidelijk in het licht heb 
gesteld. Tevens moge hieruit blijken, dat de vraag in hoeverre het-
Land zelf bijdraagt aan de salarissen dier ambtenaren, weinig terzake 
doet. In het bijzonder zou ik hierop de aandacht willen vestigen van 
de heeren Thamrin en Nessel. Met voldoening merkt de Regeering op, 
dat de heeren Van Aalderen, Van Zalinge, Bruineman en ook de heer 
Zuyderhoff het beginsel, waarvan de Regeering is uitgegaan, op min of meer 
dezelfde wijze hebben aangevoeld. Ik voeg hieraan nog toe, in verband met 
een ter zake door den heer Rückert gemaakte opmerking, dat de Regeering 
geen dwingend standpunt wenscht in te nemen tegenover de locale ressorten 
in deze zaak. Zij vertrouwt erop, dat de lagere overheidslichamen, indien 
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tot dezen salarismaatregel voor den Lande besloten wordt, hunnerzijds vrij
willig in dezelfde richting zullen samenwerken. 

Gaarne zou ik thans, Mijnheer de Voorzitter, nog het volgende willen aan
voeren met betrekking tot de aangebrachte korting zelve. In het begin van 
mijn rede gaf ik reeds aan, dat de algemeene bezuiniging ook noodwendig 
moest leiden tot een vermindering van de uitkeeringen van het Land aan 
de zelfstandige gebiedsdeelen, zoodat ook o.m. de vaste en daarmede ver
gelijkbare uitkeeringen verminderd dienen te worden. Bij het bepalen van 
de mate van deze bezuiniging achtte de Regeering het doelmatig deze 
te stellen op ongeveer het bedrag, dat de locale gemeenschappen zouden 
kunnen bezuinigen op de salarissen hunner ambtenaren, indien zij hierbij in 
denzelfden geest zouden handelen als het Land ten aanzien van zijn eigen 
ambtenaren meent te moeten doen. 

Door de bedoelde subsidie aldus te verminderen wordt naar het oordeel 
der Regeering tweeërlei doel bereikt, n. 1. in de eerste plaats een noodza
kelijke bezuiniging op de landsbegrooting, terwijl in de tweede plaats de 
locale gemeenschap door deze bezuiniging in zooverre minder wordt ge
troffen, dat zij een quivalent kan vinden in een salariskorting harerzijds. 

Bij deze bezuiniging is dan nog gekomen een vermindering tot een be
paald percentage op de materiaalsuitgaven in verband met het goedkooper 
worden van de materialen. 

Heb ik hiermede een door den heer Rückert gestelde vraag beantwoord, 
de heer Thamrin, Mijnheer de Voorzitter, heeft de vrees uitgesproken dat 
vooral de kleine gemeenten door de hoogerbedoelde verminderingen er 
toe gebracht zullen worden om nieuwe belastingen van de bevolking te 
heffen. Uit mijn toelichting moge dezen geachten spreker echter blijken, 
dat dit gevolg geenszins behoeft gevreesd te worden, indien de locale 
gemeenschap ten aanzien van de salarissen dezelfde gedragslijn volgt als 
het Land. Overigens — ik behoef er den heer Thamrin hier zeker niet op 
te wijzen — zal het gewenscht zijn, dat ook de locale gebiedsdeelen hun
nerzijds de uiterste soberheid zullen moeten betrachten, teneinde in deze 
tijden zooveel mogelijk verzwaring van lasten te voorkomen. 

De heer Thamrin heeft voorts ook nog de meening uitgesproken, waarbij 
de heeren Nessel en Soetadi zich bij interruptie hebben aangesloten, dat 
de bezuiniging waarvan hier sprake is, feitelijk het betrokken ressort zou 
toekomen Mijnheer de Voorzitter, ik behoef zeker niet nader aan te toonen 
dat deze meening niet in overeenstemming is met de bedoeling der bezuiniging, 
welke immers, zooals ik hiervoren reeds uitvoerig toelichtte, op zich zelf 
noodzakelijk is. 

Ik dank U, Mijnheer de Voorzitter. 
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Na het Congres. 

Weer behoort de jaarlijksche wapenschouw van de strijders voor de 
Decentralisatie tot het verleden, dat reeds zoo veel in zijn schoot zag 
opgenomen. De rijen, die onze congressen bevolken, worden steeds dichter; 
over den geheelen Archipel strekt zich de belangstelling in onze vereeniging 
en haar arbeid uit en de jaren, die vervlogen sinds de oprichting, hebben 
vele andere vereenigingen met een ideëel doel zien opgaan, blinken en 
verzinken. Doch de vlag der Locale ressorten wappert nog steeds vroolijk 
van de tinne van het oude kasteel. Een beter bewijs voor het feit, dat onze 
vereeniging beantwoordt aan een wezenlijke behoefte der Indische samen
leving, is moeilijk te leveren. 

Wel was het op dit congres niet alles pais en vree in de gelederen, 
die zoo lang schouder aan schouder gestreden hebben voor de goede 
zaak, maar bij beide partijen bleef de liefde voor het oude ideaal on
verzwakt en kwam zelfs zeer duidelijk uit bij hem, die van ons heen 
ging, aldus een zwaar offer brengend aan de zaak, die hem zoo zeer ter 
harte gaat. 

Dat de Regeering er niet toe heeft kunnen besluiten der Decentralisatie op
nieuw een vertegenwoordiger in den Volksraad te geven valt o.i. te bejammeren 
en vormt wel een schrille tegenstelling met de groeiende belangstelling 
voor de decentralisatie, die in wijden kring valt waar te nemen. Persoonlijke 
voorkeur behoefde hier geen rol te spelen, immers de beweging der De
centralisatie beschikt over een meer dan voldoend aantal personen, die 
haar waardig kunnen vertegenwoordigen, maar de Regeering schijnt bijzon
dere motieven te hebben, waarom ze vertegenwoordiging van bewegingen, 
die haar bestaansrecht nog moeten bewijzen, op hooger prijs stelt dan die 
van een streven, dat door de stormen en den nood der tijden heen zijn 
bestaansrecht en groeikracht meer dan bewezen heeft en zich toch ook op 
politiek terrein beweegt. Het zal de vraag zijn, of de Vereeniging voor 
Locale Belangen zich niet voor de toekomst zoodanig moet gaan 
organiseeren, dat zij direct of indirect een poging gaat doen, om 
een erkend voorstander der decentralisatie gekozen te krijgen. Dit is 
dan wel van later zorg, maar toch eischt deze zaak, juist door de vele 
moeilijkheden die er aan verbonden zijn, nauwkeurige en langdurige 
voorbereiding, zoodat we in de toekomst juist bij verdere uitbreiding 
van onze invloedssfeer ook een vertegenwoordiging, waarop we eenig recht 
meenen te kunnen doen gelden, verkrijgen. 
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Dit echter tusschen haakjes, daar de tijding der niet-benoeming van een 
decentralisatievertegenwoordiger het Congres als zoodanig weinig beïnvloed
de. De belangstelling bleef tot het laatste toe. Zag men vroeger nog wel 
eens tegen het einde de vergadering langzaam maar zeker dunnen, thans 
bleven de reien tot het einde toe bezet en ook de laatste redevoering had 
het oor der vergadering. 

Het kiesrecht vormde de hoofdschotel van de beide vergaderingen en 
werd ditmaal wel eingehend behandeld. Beide prae-adviseuren bewezen, dat 
het bestuur met hen uit te noodigen een goede keuze had gedaan, doch 
de vele ook principieele quaestie's die bij deze zaak aan de orde kwamen 
maakten, dat de tijd voor debat eigenlijk nog te kort was. In elk geval bleef 
er ruimte voor een voort te zetten discussie in het orgaan. Zoo bijvoorbeeld 
de vraag of ook bij de stadsgemeenteraden een aantal leden benoemd moet 
worden, een vraag, die hier al meer aan de orde is geweest. 

De Heer Schotman bracht nog de onderwijszaak ter sprake. Als altijd 
had hij zoo niet de instemming, dan toch de aandacht der Vergadering. 
Het zal misschien aanbeveling verdienen, deze zaak op het volgend congres 
te behandelen. 

De ontvangst te Bandoeng was zooals niet anders kon verwacht worden 
in een stad, die op het gebied van gastvrijheid en gezelligheid een naam 
heeft op te houden. Voor ons bewoners van de zwoele laaglanden is het 
op zich zelf reeds een genoegen de lucht van Bandoeng in te ademen, 
maar dit genoegen wordt vele malen verhoogd wanneer men gastheeren heeft 
als Burgemeester en Regent van Priangan's hoofdstad. Op de hellingen 
van den Tangkoeban Piahoe vergat men zelfs competentie-geschillen en de 
wonderen der techniek deden voor een oogenblik vergeten de ingewikkeld
heid der bestuursmachine van ons Nederlandsch-Indië. Doch teruggekomen 
van de mooie tochten en niet langer opgeschrikt door het brandalarm, dat 
tusschen haakjes keurig in deze Congresstad is geregeld, wachtte ons weder 
de arbeid, totdat ook voor deze vergaderingen het slotwoord klonk. 

Afscheid moesten we nemen van dit congres; afscheid ook van onzen 
Voorzitter die zoo lange en zoo moeilijke jaren aan de spits heeft gestaan, 
maar die thans meende heen te moeten gaan in het belang der zaak zelve. 
Hij gaat zooals hij gekomen is: krachtig onbewogen, onverzettelijk op het 
stugge af, zich zelf gelijkblijvend in alle omstandigheden. Met dit korte 
woord van afscheid, waarin ligt besloten een groote dankbaarheid voor 
alles, wat de scheidende voorzitter heeft gedaan voor onze vereeniging en 
voor de zaak der Decentralisatie, meenen we deze herdenking van het 
Congres te mogen besluiten. 
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Stedebouwkundige reisaantekeningen. 
(Vervolg bh. 419). 

De Woningwettentoonstelling in Amsterdam gaf niet alleen een overzicht 
van wat er op volkshuisvestingsgebied in Holland gedaan is, maar ook van 
de stedebouw. 

Geheel juist, omdat, zooals men weet, de Woningwet, uitgaande van de 
volkshuisvesting, tevens de eerste regels voor de stedebouw gaf, — daarmede 
intussen een afhankelikheid tussen die beide elementen scheppende in de 
verkeerde richting, en die dan ook mede geleid heeft tot de voortdurende 
wijzigingen der wet, welke daarmede meer en meer ook een stedebouwwet 
wordt. Fundamentele omzetting dezer relatie of scheiding der beide onder
werpen schijnt nu niet meer goed mogelik, — maar dat de verhouding, 
indien er een afhankelikheid is, omgekeerd zou moeten zijn, beter nog: 
dat beide onderwerpen wel in samengang maar liefst min of meer zelfstan
dig dienen te worden geregeld, wordt nu wel door velen zo al niet algemeen, 
aanvaard, en wordt vooral door de recente buitenlandse wetgevingen be-
paaldelik bevestigd. Waaraan wij ons hier met vrucht kunnen spiegelen! 

Maar zo was er dan in de tentoonstelling een grote zaal, waar ik mijn 
hart aan wanden vol plannen en kaarten van alle grote en vele andere 
gemeenten kon ophalen, en waarvan de eerste indruk gunstig was: het 
tekenwerk meestal goed, deels keurig verzorgd op een wijze, zoals wij daar hier 
niet aan kunnen denken. Doch dat is bijzaak, — en met moed zette ik mij 
tot de bestudering van de plannen-zelf. 

Maar. . . . naar Holland gekomen niet alleen met de hoop, maar ook 
met de verwachting veel goed stedebouwkundig werk te zien, is mij dat, 
zowel op de tentoonstelling als vooral natuurlik bij bezichtingen ter plaatse, 
vrij erg tegengevallen. 

Zijn wij Hollanders geen stedebouwers? De oude grachten uitleg van Amster
dam, zo buitengewoon goed dat zij mij weer diep imponeerde, schijnt het te logen
straffen. Of zijn de verhoudingen in Holland te klein om tot grote gedachten te 
inspireren ? De uitbreiding der Hollandse steden is anders niet voor de 
poes! Is men tezeer geboeid door het schilderachtige, persoonlike, intieme, 
zo typies in onze 19d-eeuwse schilderkunst en litteratuur, dat men nog 
weinig oog heeft voor de moderne monumentaliteit van de groeiende grote 
stad? 

Want wel goed zijn vaak de kleinere groepen, bepaalde wijken of buurten, 
de stedebouwkundige detailoplossingen, meest in direkt verband met een 
bevredigende bebouwing; van wat ik daarvan zag, — maar er is zeker veel 
meer — noem ik, behalve weer Vreedorp te Rotterdam ook in dit verband: 
het Park Marlot, enkele straten om Zorgvliet en in de Vogelbuurt, en een 
voortreffelik door Kropholler aan Rosarium en Neuhuyskade gesitueerd 
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R.K.-kerkje met omgeving, alles in den Haag, de Maihenesser-brug te 
Rotterdam, het Mercatorplein en het zeer goede Lyceum met omgeving in 
Amsterdam, enkele pleinen en straten van Hilversum, van Arnhem, van 
Groningen. 
~Wat tegenviel evenwel, waren de stads- en uitbreidingsplannen als geheel. 
Niet alleen, dat men nog lang niet als regel systematies en doordacht te 
werk gaat, ook de plannen zelve lijken zelden groot gezien of boeiend, 
zelden organies gedacht. 

Een sterk voorbeeld van nog geheel onvoldoende „planologiese" samen
werking (naar de tekenende term door de jonge stedebouwkundige de 
Casseres in 'n goed Gids-artikel van Maart '29 voorgesteld), geeft b.v. de 
behandeling van de Wieringermeer (de eerste Zuiderzeepolder). Men 
zou denken, dat bij de voortgang van de stedebouw in ruimere zin en 
de vele diskussies over natuurschoon, streekplannen en dg, in deze betr. 
kleine en, bewust ook als studieobjekt bedoelde polder, de vraagstuk
ken van: verkaveling der landerijen, afwatering, sporen, wegen en vaarten 
met de bruggen en de aansluitingen naar buiten, situaties en platte
gronden van dorpen, stadjes, havens enz., en de boombeplanting voor 
windkering en landschapsschoon, vanzelf sprekend als één samenhangend 
geheel zouden zijn behandeld, dus door de landbouwkundige, waterbouw
kundige, verkeers- en stedebouwkundige ingenieurs samen en in onder
ling overleg. Maar — niets van dit alles. Met een zekere naïviteit publiceert 
men in de Ingenieur, hoe de land- en waterbouwtechnici over 't ingewik
kelde systeem van vaarten, grenssloten, wegen en bruggen haspelden, 
tot men ongeveer na het vierde plan van buitenaf op het lumineuze idee 
gebracht werd, dat de gedachte dorpen toch óók wel eens verzorgd 
mochten worden, — waardoor thans de stedebouwkundige voor] dorps
plattegronden staat, die in hoofdlijnen deels onherstelbaar verkeerd zijn, al 
poogt een vijfde of zesde gewijzigd totaal-plan dan "nog wat te redden. 
Terwijl de verzorging van het landschapsschoon, toen het zover was (en 
misschien nu nog), nog slechts in principe overwogen werd 

Evenzeer verwonderde mij, wat ik over Amsterdam's plannen hoorde. Dat 
een grote stad nog geen publiek algemeen uitbreidingsplan heeft, laat zich, 
bij de grote moeilijkheid dat definitief samen te stellen, begrijpen, doch 
men neemt dan aan, dat binnenskamers leidende schetsen of tenminste ge
formuleerde gedachten een onzichtbaar, maar zeer feitelik houvast geven. 
Ook schijnt echter tot voor kort niet het geval te zijn geweest, en eerst 
in de allerlaatste jaren, na de reorganisatie, is men met groot opgevatte 
samenhangende en volledige plannen voor binnenstadsverbetering en uit
breiding bezig. 
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De grote naam, die Amsterdam op stedebouwkundig gebied in de laatste 
10 jaren had, ooit in het buitenland, dankt het dan ook aan andere faktoren : 
in de eerste plaats aan de kracht, waarmee de Gemeente de eigenbouwers 
noopte om in grote komplexen te bouwen (hele straten tegelijk) en de 
gevels door volledig bevoegde architekten te doen verzorgen. Inderdaad 
heeft dit een eenheid en grootheid in de nieuwe volksbuurten gebracht, die 
voorbeeldig en hier en daar waarlik monumentaal zijn, en voor heel Europa 
een nieuwe standaard zijn gaan vormen. Toch heeft, al is de al te artistieke, 
sociaal en technies onverantwoorde stijl van wijlen de Klerk c.s. gelukkig 
enigszins achter de rug (maar men zit met de bouwsel!), het romantiese 
individualisme der z.g. Amsterdamse architektenschools, de bescherming spe
ciaal van hun ^cve/ontwerpen door de Gemeente, samen met hun afzijdig-
blijven van plattegronden en opbouw achter de gevels, geleid tot wat er 
zeer typies de „schortjesarchitektuur" heet: tot een veel te dekoratieve en 
effektvolle, ja soms theatrale gevelbehandeling, geheel los van de interieurs. 
Het sociaal en estheties ongezonde dezer verhouding, die eigenbouwers en 
architekten elkaar verwijten, is duidelijk; slechts hun samenwerking bij het 
gehele ontwerp kan verbetering brengen, doch die schijnt nog op zich te 
laten wachten. 

Ook van de nieuwe stratenplannen als zodanig zijn er slechts enkele 
bepaald roem waard; ik noemde al eenige boven. Van het plan-Zuid zijn 
de gracht- en straatbreedten enorm, doch de werking niet navenant; ook 
hier ontbreken de werkelijk gedurfde groote elementen, de verre doorkijken, 
de strenge wel genuanceerde maar niet gebroken hoofdlijnen; het plan, hoe
wel zeker knap, is als opgelost in eenheden van kleiner afmeting, waardoor 
er alle werkelike grootheid aan wordt ontnomen,—al zullen sommige stuk
ken (de bebouwing is nog gaande) partieel wel weer heel goed worden. 

De kampagne, tegen het stedebouwkundig beleid van Den Haag sedert 
eenige tijd gaande, deed mij de plannen en de uitleg met bizondere aan
dacht bekijken; zij scheen mij ten dele gerechtvaardigd. Ten dele: de aan
vallen richten zich vrij duidelik ook tegen een beginsel van de Haagse 
uitbreiding, dat tegenover de Amsterdamse politiek staat en enigszins dorps 
is, om n.l. de bebouwing laag te houden; buiten de oude stad worden zel
den meer dan twee, en vaak maar één bovenverdieping toegelaten. Met onze 
Indiese opvattingen lijkt de Gemeente hierin sterk te staan; wel blijft Den 
Haag zo wat provinciaal, maar het is nu eenmaal 'n buitenstad zonder veel 
positief karakter, en men woont er aldus genoegelik en goedkoop. 

Maar wel werd mij duidelik, dat de klacht over de slechte kwaliteit van 
allerlei Haagse uitbreidings- en stratenplannen overigens geheel gemotiveerd 
lijkt: ik ken geen grote stad, waar ik zo telkens hoofdschuddend voor, 
laat ik zeggen onbegrijpelijkheden in het plan stond. 

Ter demonstratie drie voorbeelden uit vele. 1. De nieuwe Benoordenhoutse 
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weg (begin van de grote weg naar Leiden en Amsterdam, dus 'n hoofdweg 
van de eerste orde), heeft de meest sprekende mankementen door: ongunstige 
aansluiting aan het verdere plan aan de stadzijde, breed doch armelik 
behandeld profiel, onregelmatig alignement, en zeer lelike wisseling in 
de hoogte der bebouwing. 2. In de omgeving van de Wassenaarse weg, 
bij het Kanaal, zijn een aantal grote kantoren gebouwd (B. P. M., de Ne
derlanden, N. K. P. M. enz.), zonder dat het stadsplan die ook maar énig 
reliëf geeft: merendeels staan zij tamelik plompverloren tussen de woon
huizen in. Zo is, wat bij goede leiding en verzorgde situering 'n kostelik 
stadsdeel met talrijke afwisselende mooie doorkijken had kunnen worden, 
nu een oninteressante woonbuurt, die rommelig aandoet door de misplaatste 
kolossen; slechts Berlage is er bij het voorplein van „De Nederlanden" in 
geslaagd een stedebouwkundig geheel te maken, maar ook hij kon aan de 
armelike en onmonumentale situatie niets veranderen 3. De nieuwe en 
kostbare doorbraken in de binnenstad blijken deels zeer aanvechtbaar; ook 
wanneer hun situatie goed zou zijn, zijn zij nu reeds deels te smal (geen enkele 
heeft meer dan 4 voertuigbanen inkl. tram, en de meeste zijn of worden 
drukke hoofdverkeers- en tevens winkelstraten!), terwijl van meerdere het 
beloop zö onregelmatig is, dat de straatbeelden allerongelukkigst worden 
en het verkeer er last van ondervindt (b. v. de Torenstraat nabij de Groen-
markt en de Groote-marktstraat langs de Bijenkorf). 

Tot systematiese en officieeële behandeling van streekplannen, in Holland 
zeker zeer nodig (in Engeland zijn er sedert '20 al enige tientallen onder
handen genomen) schijnt men, voor zover ik weet, maar moeilik te komen, 
doch een zeer gelukkig bewustzijn van het overwegend belang der grote 
hoofdlijnen geeft een uitbreidingsplan van Delft te zien. Lijkt op den 
duur de hele streek van Alkmaar tot Rotterdam één samenhangend 
woonkomplex te zullen worden — natuurlik wel met enerzijds kernen 
en anderzijds grote open stukken voor ontspanning, land- en tuinbouw, 
maar toch: samenhangend ~ , zo ligt Delft al zeer dicht besloten tus-
schen den Haag en Rotterdam, en . . . van het enorme autoverkeer tussen 
die beiden heeft het al meer dan genoeg last gehad. En zoals in het 
algemeen de plannen voor nieuwe interlokale hoofdwegen al vrij ver zijn 
gevorderd (voor een niet onbelangrijk deel al zijn uitgevoerd, en dan een 
goede, deels voortreffelike indruk maken), zo zijn ook in het Delftse plan 
enkele zeer kloeke nieuwe wegen tussen Rotterdam en den Haag, van zelf-
sprekend om de oude stad heen, opgenomen, die er een krachtig geraamte 
aan geven, en natuurlik in overleg met die steden en het land opgezet zijn. 
Toch zal dit nooit kunnen vergoeden de onbegrijpelike en heel erge, jaren 
geleden begonnen, immer voortgezette en nooit herstelde Delftse omissie, 
om de vele nieuwe T. H.-gebouwen stedebouwkundig niet goed te situe
ren. Wat daar verknoeid is aan prachtige, waarlik monumentale mogelik' 
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heden, wat er tot stand gebracht is aan onsamenhangende slecht geplaatste, 
onoverzichtelike. . . , . . „architektuur" is werkelik om te huilen, en juist 
voor een T. H., een eeuwige schande. 

Zijn wij hier, ik meen bij de T. H. in 't bijzonder en bij het onderwijs 
meer in 't algemeen, wellicht bij een der hoofdoorzaken, van de betrekkeiike 
gebrekkigheid van veel Hollands stedebouwkundig werk? 

Het is niet onmogelik. 
Het stedebouwkundig onderwijs is thans bij Prof. Granpré Molière zeker 

in zeer goede handen, maar, daargelaten dat het ook nu nog in 't programa 
als stiefkind behandeld wordt, zo had de generatie, die thans in de prak
tijk de leiding heeft, geen of zo goed als geen opvoeding in deze richting. 
Het meeste of alle zuivere ingenieurswerk in Holland is van hoge kwaliteit, 
veel van het architektenwerk is goed, —maar wat deze beide vaklieden, vaak 
samen, aan stadsplannen produceren is veelal zwak: hier wreekt zich het niet 
tijdig erkennen, dat stedebouwkundig werk een eigen, grondigen vorming eist, een 

-eigen mentaliteit, een typiese samenvattende, organiserende wijze van zien 
en denken, en bovendien een kombinatie van techniese, sociale, ekonomiese 
onjuridiese kennis met artistiek kunnen, die onze ingenieursvormingen 
normaal nooit geven. Het is, waar de stedebouw eerst op het eind der 
vorige eeuw na de bittere ervaringen der planloosheid, als kunde überhaupt 
naar voren kwam, het is niet onverklaarbaar, dat men het aan 't toeval 
heeft overgelaten, om zich uit de geëigende architekten en ingenieurs de 
nodige stedebouwkundigen te laten ontwikkelen (die dan zelve het sterkst 
het gebrek aan grondige vorming voelen), maar het is fundamenteel onjuist. 
De enorme ontwikkeling der steden, groot en klein, maakt dat men véél 
meer stedebouwkundige kennis behoeft dan waarover men kan beschikken, 
en — men ziet de gevolgen als die ontbreekt in de beide vormen waarin 
zij nodig is: als algemene stedebouwkundige notie bij alle civiel-ingenieurs 
en architekten, die met stedebouw in aanraking komen, en als grondig 
weten en kunnen bij de eigeniike vaklieden. Een toestand, overigens, 
waaraan wij ons in Indie, met een stadsgroei in het heden, die reeds niet 
voor de Hollandse onderdoet (en die nog maar een eerste aanzet is voor 
wat gaat komen!), en met een even groot gebrek aan stedebouwkundige 
vorming in alle rangen van technici, wel mogen spiegelen! 

In het buitenland is men verder. De universiteiten van Liverpool (waar 
de bekende Prof. Abercrombie doceert, die meerdere moderne Engelse 
stads- en streekplannen bewerkte), Londen en Parijs hebben speciale ste
debouwkundige, ik meen, tweejarige kursussen en diploma's; het Engelse 
Townplanning Institute heeft een examen voor zelfstudie. Wat er in Duitsland 
is, weet ik niet, maar in Amerika heeft men dergelijke colleges aan de 
Harvard University. En het is veelzeggend, dat zowel Amsterdam, de 
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grootste, als Eindhoven, de snelst gegroeide Nederlandsche stad (de laatste 
nu met over de 100.000 inwoners,—: Philips!) voor hun jonge krachten 
tot in het buitenland gevormde Hollanders hun toevlucht moesten nemen. 

Wordt vervolgd. 

Ir. THOAIAS KARSTEN. 

Het gevaar van salaris-statistieken. 
Herhaaldelijk is reeds gewaarschuwd voor de keerzijde van het werken 

met statistieken. Men laat zich zoo licht verleiden om zonder kennis van 
zaken conclusies te trekken, met het gevolg dat die conclusies veelal onjuist 
zijn. Zelfs de beste statistiek vermag niet meer dan door het tot uitdrukking 
brengen van verhoudingen de aandacht in een zekere richting te leiden. 
Eerst na gedegen onderzoek in die aangegeven richting mogen gevolgtrek
kingen worden gemaakt. 

Zoo worden den laatsten tijd in de pers en in de raadszalen salaris
percentages van de locale ressorten zoowel onderling als met die van het 
Land vergeleken. 

Een vergelijking van de locale salarispercentages met die van het Land 
is alleen daarom reeds onvruchtbaar, omdat de taak van het Land zich meer 
dan die der locale ressorten uitstrekt over onderdeelen als binnenlandsch 
bestuur, onderwijs, volksgezondheid, waarvan de salarissen een relatief 
grooter gedeelte van het totaal der uitgaven vormen. 

Doch ook een vergelijking van de salarispercentages der locale ressorten 
onderling geeft weinig houvast. Wanneer het eene ressort b.v. 40 "/o van 
zijn totaal-uitgaven aan salarissen uitgeeft en een ander ressort maar 25%, 
dan is daarmede nog niet aangetoond dat het eerstgenoemde ressort te veel 
ambtenaren in dienst heeft of te hooge salarissen betaalt. Dit is gemakkelijk 
met eenige voorbeelden duidelijk te maken. 

Twee gemeenten gaan een slachthuis bouwen. De eene Iaat het werk in 
aanbesteding uitvoeren en behoeft geen extra personeel in dienst te nemen. 
De. andere gemeente berekent dat zij het werk goedkooper in eigen beheer 
kan uitvoeren, maar zij zal dan voor het toezicht personeel moeten aan
stellen. Moet die tweede gemeente nu ook maar, niettegenstaande zij heeft 
berekend dat dit haar duurder uitkomt, het werk in aanbesteding laten 
verrichten omdat anders haar salarispercentage zoo ongunstig afsteekt bij 
dat van de eerste gemeente ? 
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In een regentschapsraad wordt er over geklaagd, dat het onderhoud def 
wegen duur en slecht is en men schrijft dit toe aan onvoldoende toezicht. 
Men berekent dat bij uitbreiding van het toezichthebbend personeel met 
een salaris van rond ƒ 10.000 jaarlijks rond ƒ 50.000 kan worden bezuinigd. 
Moet die regentschapsraad den toestand dan toch maar zoo laten, omdat 
anders het salarispercentage ten opzichte van het vorig jaar of ten opzichte 
van andere regentschappen ongunstig zou uitvallen ? 

Het is bekend, dat van de totaal-uitgaven voor onderwijs een veel grooter 
deel voor salarissen bestemd is dan b.v. van de uitgaven voor openbare 
werken, enz. Hoe meer dus een gemeente zich op onderwijsgebied beweegt, 
hoe ongunstiger haar salarispercentage gaat afsteken bij dat van andere 
ressorten die zich niet met onderwijs bemoeien. 

Het is voor een localen raad een klein kunstje om door het inkrimpen 
van de formatie van allerlei inspecteerend administratief en technisch perso
neel het salarispercentage te drukken. Maar daarom is het nog niet altijd 
economisch. 

Alleen het naast elkaar zetten van gelijksoortige onderdeelen over eenige 
jaren zou eenig nut kunnen hebben. Maar ook dan dient men nog voor
zichtig te zijn met het trekken van conclusies. 

De aantallen ambtenaren in vasten dienst, zooals die in de jaarlijksche 
Decentralisatieverslagen naast elkaar worden gezet, geven al evenmin een 
basis vüor vergelijking zoolang de locale raden niet dezelfde grens trekken 
bij het benoemen in vasten dienst en ook de splitsing in diensttakken niet 
uniform is. Gemeenten die mandoers en zelfs koelies in vasten dienst benoe
men, komen er bij een dergelijke vergelijking al heel slecht af. 

Het is allerminst onze bedoeling geweest met het bovenstaande te be-
toogen, dat er geen locale ressorten zouden zijn die te veel of te hoog 
betaald personeel in dienst hebben. Het leek ons noodig naar aanleiding 
van recente openbare besprekingen nog eens met nadruk te wijzen op het 
reeds zoo dikwijls gesignaleerde gevaar van het trekken van conclusies 
alleen en uitsluitend op grond van cijfers. 

KERCHMAN. 

Decentraliana. 
Grondpolitiek stadsgemeente Bandoeng; restitutie kosten afkoop bezitsrechten 

op strookengrond voor openbare doeleinden; eigendomsaanvraag 
Hodenpijl. >) 

Op het schrijven dd. 24 April 1930 inzake de eigendomsaanvraag J. F.W. 
Hodenpijl in opdracht van den stadsgemeenteraad van Bandoeng gericht 

') vgl. gemeenteblad Bandoeng van 1930 No. 17. 
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aan Zijne Excellentie den Gouverneur-Qeneraal, ontving het gemeentebestuur 
ondervolgend antwoord: 

Luidens het schrijven van het College van Burgemeester en Wethouders 
van 24 April j.l. gevoelt uw Raad zich ten zeerste bezwaard over de wijze 
waarop de eigendomsaanvrage van den heer J. F. W. Hodenpijl is behan
deld. 

In de eerste plaats wordt door uw college als grief aangevoerd dat bij 
het besluit van 3 Juli 1928 de heer Hodenpijl, zonder dat der gemeente 
tevoren om advies was gevraagd, ontslagen werd van de hem bij besluit 
van 7 Januari 1926 o.m. opgelegde verplichting om bij te dragen in de 
aanlegkosten van een aan het hem daarbij in eigendom toegezegd perceel 
grenzenden weg, waardoor zonder meer een streep zou zijn gehaald door 
de zorgvuldig opgebouwde grondpolitiek van de gemeente Bandoeng. Uw 
College blijft voorts, mede op grond van die grondpolitiek, bezwaar̂  maken 
tegen het bij dezerzijdsch schrijven van 19 Juli 1929 gedaan verzoek om 
aan den heer Hodenpijl een dadelijke billijke schadeloosstelling te verleenen 
voor de kosten, welke hij heeft gemaakt voor de vrijmaking van Inlandsche 
rechten, welke rusten op perceelsgedeelte dat de Gemeente Bandoeng ten 
behoeve van wegaanleg voor zich heeft gereserveerd. 

In aansluiting hieraan verzoekt tenslotte uw College om in soortgelijke 
gevallen geen incidenteele beslissingen meer te nemen voor en aleer de door de 
gemeente aangegeven grondbeginselen harer grondpolitiek zijn aanvaard 

dan wel verworpen. 
Naar aanleiding hiervan heb ik de eer, op test van den Gouverneur-

Generaal, er de aandacht van uw College op te vestigen, dat de Regeering 
eerst bij schrijven van B. en W. van 28 Jtini 1929 officieel in kennis werd 
gesteld met de door de gemeente Bandoeng gevoerde grondpolitiek, op een 
tijdstip derhalve dat het standpunt waarop zij zich stelt t.a.v. het vorderen 
van bijdragen in aanlegkosten van aan in eigendom, toegezegde perceelen 
grenzende wegen aan uw College sedert bijna twee jaren bekend was. 

Reeds bij schrijven van 10 October 1927 No. A. I. 3016114 toch werd 
Uw College, ingevolge van de daartoe bij besluit van 22 September t. v. 
No. 14 gegeven opdracht, door den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
medegedeeld, dat de Regeering er bezwaar tegen heeft om voortaan bij 
afstand in eigendom van binnen gemeenten gelegen gronden als voorwaarde 
te stellen, dat de aanvrager een bijdrage in de aanlegkosten van aangrenzende 
wegen in de gemeentekas heeft te storten en dat derhalve van gemeente
wege het al of niet inbrengen van bezwaren tegen een eigendomsaanvrage 
niet afhankelijk mag worden gesteld van een bereidverklaring van den̂  
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eigendomsaanvrager om bedoelde bijdrage te betalen. Bij het tot de Gemeente 
gericht dezerzijdsch schrijven van 19Juli 1929 No. 16931B werd dit standpunt 
nag eens in herinnering gebracht. 

In verband met het vorenstaande bestond er voor de Regeering geen 
enkele aanleiding omtrent het ongedaan maken van bovenbedoelde bij het 
besluit van 7 Januari 1926 aan den heer Hodenpijl gestelde voorwaarde 
tevoren nog eens het advies van de gemeente te vragen. 

De wensch van den Landvoogd om aan den heer Hodenpijl alsnog eene 
dadelijke billijke schadeloosstelling te verleenen voor de kosten welke hij 
heeft gemaakt voor de vrijmaking van Inlandsche rechten, welke rusten 
op het perceelgedeelte dat de gemeente Bandoeng, zich t. b. v. wegaanleg 
reserveerde, is geheel gebaseerd op de bij den dezerzijdschen brief van 27 
April 1926 No. 781111 (Bijblad No. 11272) gegeven voorschriften, op be
ginselen derhalve, door de Regeering aanvaard lang voordat de grondpoli-
tiek der Gemeente ter sprake werd gebracht. 

Zijne Excellentie is daarom van oordeel dat de meening van Uw College 
als zoude in het onderwerpelijk geval een incidenteele beslissing zijn ge
nomen volkomen onjuist is; de bij bovenbedoeld schrijven aangevoerde 
bezwaren hebben Haar dan ook in geen enkel opzicht aanleiding kunnen 
geven om wijziging te brengen in het in de dezerzijdsche brieven van 19 
juli 1929 neergelegde standpunt. 

Aan het verzoek van Uw College om, voordat grondpolitiek van de gemeente 
Bandoeng zal zijn aanvaard of verworpen geen daarmede strijdige inciden
teele beslissingen te nemen, kan door de Regeering niet worden voldaan. 
Zij is integendeel van meening dat, tot tijd en wijle omtrent die grondpolitiek 
door Haar zal zijn beslist, de gemeente Bandoeng zich behoort neer te leggen 
bij het terzake door de Regeering ingenomen en verscheidene mal̂ n bekend 
gestelde standpunt. 

De Landvoogd doet hieraan toevoegen, dat, indien door de gemeente 
Bandoeng binnen één maand na dagteekening van dit schrijven aan den heer 
Hodenpijl geen billijke schadeloosstelling zal zijn uitgekeerd, aan belang
hebbende te kennen zal worden gegeven, dat een aanvraag zijnerzijds om ook 
de van eigendomsuitgifte uitgesloten strook grond aan hem in eigendom af 
te staan, in gunstige overweging zal worden genomen. De Gouverneur-
Generaal ziet mitsdien gaarne uiterlijk 5 Mei a.s. nader bericht hieromtrent 
tegemoet. 

Tenslotte enz. 
Het College van B. en W. wenscht hierbij, alhoewel Uw Raad zijn hou

ding ter zake reeds geheel heeft bepaald het ondervolgende aan te teekenen: 
I. Bij schrijven dd. 27 April 1926 van den Gouvernements-Secretaris doet 
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de Regeering den verschillenden gemeenteraden zeer vérstrekkende toezeg
gingen betreffende maatregelen, door haar te nemen in het belang van een 
rationeele stadsuitbreiding bij uitgifte'van gronden in eigendom aan parti
culieren. Deze maatregelen, als sluiten van bepaalde stadswijken voor uitgifte 
in eigendom, voorkomen van grondspeculatie, voorziening in een behoorlijke 
verkaveling, bijdragen in de kosten voor aanleg van viregen en rioleering, 
instellen van een invloedssfeer enz. zouden het Regeeringsbeleid, inzake 
het met groote voorzichtigheid te hanteeren recht tot uitgifte van gronden 
in eigendom — een eeuwigdurende titel — op zeer hoog peil brengen en 
een rationeele stadsontwikkeling ten zeerste bevorderen tot heil der gemeen
schap in haar geheel en de stadsgemeenten in het bijzonder. 

Deze te nemen maatregelen koppelt de Regeering — en zulks terecht — aan 
het opmaken van een uitbreidingsplan c. q. geraamteplan, welk plan de 
goedkeuring behoeft der Regeering. Onmiddellijk werd door de stadsgemeente 
Bandoeng hierop gereageerd met het opmaken van een nauwkeurige kaart 
der geheele gemeente, terwijl met zorg hierop een geraamteplan werd ge
projecteerd. 

Dit omvangrijk werk was in begin 1929 gereed; het geraamteplan werd 
door uwen raad in de vergadering dd. 20 Maart 1929 goedgekeurd en daarna 
onmiddellijk aan de Regeering ter vaststelling aangeboden. 

Ondanks herhaalde herinneringen kwam tot heden — 2 jaar na indiening 
— deze vaststelling niet tot stand, zoodat de stadsgemeente Bandoeng geen 
gebruik kan maken van de gelegenheid haar bij bovenaangehaald schrij
ven geboden, de Regeering nadere voorstellen te doen inzake de boven
genoemde beperkingen bij eigendomsuitgifte aan derden. 

Ter voorbereiding van e. e. a. besloot Uw Raad de grondslagen der ge
meentelijke grondpolitiek vast te leggen en deze werden bij schrijven d.d. 
12 December 1929 aan de Regeering ter goedkeuring overgelegd. 

Ook hieromtrent werd niets meer vernomen, 
II. Van oudsher werden door de Regeering de door de stadsgemeente 

Bandoeng voorgestelde beperkingen bij de eigendomsaanvragen van derden 
overgenomen, als afsplitsing van strooken, benoodigd voor wegaanleg en 
rioleering; bijdragen voor deze werken enz. 

Een algemeene regeling hieromtrent bestond niet en de stadsgemeente 
droeg er nauwlettend zorg voor, dat de voorgestelde beperkingen de grenzen 
der billijkheid niet zouden overschrijden, door aantoonbare s c h a d e zon
der meer te vergoeden, evenals zulks in Holland geschiedt. Indien het advies 
afwijzend luidde, werden de door aanvrager bestede kosten steeds op vlotte 
en coulante wijze terugbetaald, zoodat meestal zelfs de eigendomsaanvrage 
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zonder meer werd ingetrokken onder overdracht van rechten op de gemeente. 
Tallooze voorbeelden kunnen worden aangehaald, waaruit̂  blijkt, dat de 

gemeentelijke bemoeienis steeds leidde tot een beide partijen bevredigende 
oplossing, totdat een zekere heer Orth zich tot de Regeering wendde met 
een rekest, waarin bezwaren gemaakt werden tegen het betalen van een 
bijdrage in de kosten van den weg, door het grondbedrijf langs zijn perceel 
aangelegd, welke voorwaarde door de gemeente was geadviseerd bij zijn 
eigendomsaanvrage en door de Regeering overgenomen. 

Zonder advies der gemeente werd deze voorwaarde daarop door de 
Regeering weer ingetrokken, terwijl bijschrijven dd. 10 October 1927 van den 
directeur B. B. aan den gemeenteraad werd medegedeeld, dat in het vervolge 
deze voorwaarde niet meer zou worden gesteld —een z u i v e r i nc i -
d e n t e e l e b e s l i s s i n g dus . 

Een jaar na de gedane toezeggingen, hierboven vermeld, werd dus een 
stap t e r u g gedaan op grond van een incidenteel bezwaar — z o n d e r 
h i e r o m t r e n t b e i d e p a r t ij en te hoo ren . 

Hierop steunend, diende de heer Hodenpijl op 3 April 1928 eveneens een 
bezwaarschrift in met het resultaat, dat de hem bij G. B, dd. 7 Jan. 1926 
gestelde voorwaarde tot bijdrage wegkosten eveneens werd ingetrokken. 
De nieuwe werkwijze had dus schijnbaar ook terugwerkende kracht. Zulks 
geschiedde eveneens zonder advies van den betrokken gemeenteraad, steu
nend op de genomen incidenteele beslissing inzake het rekest van den 
heer Orth. 

Dat de meening van het Raads College als zoude in het onderwerpelijk 
geval een incidenteele beslissing zijn genomen onjuist is kan dan ook 
niet zonder meer worden toegegeven. 

Dat de wensch van den Landvoogd om aan den heer Hodenpijl alsnog 
een dadelijke billijke schadevergoeding te verleenen voor de kosten, welke 
hij heeft gemaakt voor vrijmaking van Inlandsche rechten voor het gedeelte, 
dat de gemeente zich voor wegaanleg reserveerde, gebaseerd in boven
gehaald schrijven dd. 27 April gegeven voorschriften, is, naar de meening 
van het college van B. en W., onjuist (vide ad. 9 van dat schrijven). 

III. Resumeerend moge het college van B. en W. uwen raad in over
weging geven, het ten opzichte van de kwestie- Hodenpijl ingenomen stand
punt niet te wijzigen en ondervolgend schrijven te richten aan Zijne Excel
lentie den Gouverneur-Generaal: 

Aan 
Zijne Excellentie den Gouverneur-
Generaal van Nederlandsch-Indië, 

In antwoord op hetschrijven van den len Gouvernements Secretaris dd. 
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4 April 1931 No. 802/B inzake eigendomsaativraag van J. F. W. HodenpijI, 
lieeft ons College in opdracht van den stadsgemeenteraad de eer Uwe 
Excellentie eerbiedig mede te deelen: 
a. dat een uitkeering van schadevergoeding aan den heer HodenpijI in strijd 

zou zijn met de door den stadsgemeenteraad vastgestelde grondslagen 
der gemeentelijke grondpolitiek; 

b. dat naar het oordeel van den stadsgemeen-teraad een dergelijke inciden-
teele uitkeering van schadevergoeding een antecedent zou vormen van 
zoo vérgaande strekking, dat de financieele gevolgen daarvan zouden 
leiden tot een debacle ; 

c. dat de stadsgemeenteraad gelet op het bovenstaande, het gemeenteblad 
No. 17 dd. 4 April 1930 en het gehectografeerd stuk 1931 No. 15 
(beide hierbij overgelegd) niet genegen is, de bedoelde schadevergoeding 
te doen uitbetalen en onverzwakt meent te moeten handhaven zijn be
zwaren tegen eigendomsuitgifte van het terrein, voor zoover daarover 
een weg is ontworpen. 

De mededeeling, enz. (stadsgemeente Bandoeng geh. st. 1931 No. 15). 

Niet goedgekeurde begrooting der stadsgemeente Bandoeng. 
Naar aanleiding van het besluit van het college van gedeputeerden der 

provincie West-Java van 10 April j.l. tot niet-goedkeuring van de begrooting 
van de stadsgemeente Bandoeng voor het dienstjaar 1931 geeft het college 
van B. en W. den raad in overweging ter zake in beroep te gaan bij den 
Gouverneur-Generaal op de wijze als aangegeven in ondervolgend concept-
schrijven : 

Aan 
Zijne Excellentie den Gouverneur-
Generaal van Nederlandsch-lndië. 

Bij besluit dd. 10 April 1931 werd door het college van gedeputeerden 
van den provinciën raad van West-Java de goedkeuring geweigerd op het 
besluit van den stadsgemeenteraad van Bandoeng van 15 December 1930, 
houdende vaststelling der begrooting van uitgaven en ontvangsten van de 
stadsgemeente Bandoeng voor het dienstjaar 1931. 

Het college van gedeputeerden voerde daartoe de volgende overwegingen 
aan: 

— dat bij onderdeel 49 der begrooting van ontvangsten voor het dienst
jaar 1931 is gerekend op een ontvangst van ƒ 3.000.000,— uit een te 
sluiten conversieleening; 
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— dat evenwel op de opbrengst van een geldleening in de begrooting 
niet mag vî orden gerekend voor en aleer het besluit tot het aangaan daar
van door het daartoe bevoegde gezag is bekrachtigd ; 

— dat door den stadsgemeenteraad van Bandoeng weliswaar bij besluit 
van 28 Januari 1931 besloten is tot het aangaan van een geldleening groot 
nominaal ƒ 3 000 000,—, doch dit besluit de bij artikel 91 der stadsgemeente-
ordonnantie vereischte bekrachtiging niet heeft verkregen, gelijk den stads-
gemeenteraad van Bandoeng is medegedeeld bij het schrijven van het 
college van gedeputeerden van 31 Maart 1931 ; 

— dat derhalve de raming van het bij onderdeel 49 der begrooting van 
ontvangsten uitgetrokken bedrag niet steunt op een rechtsgrond; 

— dat voorts bij de berekening van het bedrag bij artikel 59 der 
begrooting van uitgaven, geraamd wegens te betalen renten van geld-
leeningen, ten onrechte is uitgegaan van factoren, waarmede nog geen 
rekening had mogen worden gehouden; 

Waar de stadsgemeenteraad van Bandoeng van oordeel is, dat 
de aangevoerde overwegingen tot geen weigering van goed
keuring der begrooting hadden mogen aanleiding geven, heeft dit College 
vermeend ingevolge lid 6 van artikel 102 der Stadsgemeente-ordonnantie 
een beroep op Uwe Excellentie te moeten doen om de begrooting der 
stadsgemeente Bandoeng voor 1931 van Regeeringswege goed te keuren. 

Waar de aanmerking van het college van gedeputeerden één bepaald 
onderwerp raakt, in casu de verhandeling der leeningen 1931 in de 
begrooting, lijkt net voor de beoordeeling der aangelegenheid in 
kwestie door Uwe Excellentie het meest wenschelijke, indien hieronder 
aangevangen wordt met op overzichtelijke wijze uiteen te zetten, hoe de 
stadsgemeente de zaak in de begrooting heeft opgelost om daarna de over
wegingen van het college van gedeputeerden aan deze korte samenvatting 
te toetsen. 

In het jaar 1930 ontving de gemeente Bandoeng een aanbieding om een 
bestaande 6% geldleening groot 2 5 miilioen gulden te converteeren in een 
50/0 type. 

Nu was de leening eerst medio 1931 vervroegd aflosbaar, doch waar het 
aanbod der 57o-Ieening zeer acceptabel werd geacht, werd na overleg met de 
Javasche Bank en de Postspaarbank tot deze oplossing geraakt, dat de 
gemeente zou aankondigen, dat de houders der 6V0 obligaties tegen bij
passing van het verschil aan rente (1%) <loor de gemeente, in de gelegen
heid werden gesteld (vrijwillig) gebruik te maken van de conversie. 
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' Voor zoover dat niet mocht gelukken, aldus de overeenkomst met de 
Javasche Bank en Postspaarbank, zou de gemeente aan het overtollige 
kasgeld de volgende bestemming geven: 
a. afstorting door de gemeente van de op haar Gebeo-aandeelenbezit bij 

de Nederlandsche Handelmaatschappij opgenomen gelden en indien er 
dan nog geld over bleef; 

b. aflossing van een eerst einde 1930 afloopende leening bij de Javasche 
Bank groot ƒ 1.000.000 — ; 

c. aflossing in 1930 van een deel van de aanvang 1931 afloopende leening 
bij de Postspaarbank, groot ƒ 800 000,— . 

De rest zou dan 2 Januari 1931 volgen. 
Hierbij wordt uitdrukkelijk aangeteekend, dat het college van gedepu

teerden geheel op de hoogte was dat ter zake veiligheidsmaatregelen werden 
genomen (zonder die regeling zoude het college van gedeputeerden ook wel 
geen goedkeuring aan de voorgenomen leening hebben gehecht!), waarvan 
een korte mededeeling werd gedaan in het aan evengenoemd college over
gelegde gemeenteblad 1930 No, 27 in de volgende bewoordingen: 

,V. z. V. dat (t. w. het gebruik maken van de geboden gelegenheid tot 
vrijwillige conversie door de houders der oude 6% obligaties) niet het 
geval mocht zijn, heeft het natuurlijk geen doel het voor dat deel bij vrije 
inschrijving verkregen geld a 2}4% in giro te laten bij de emitteerende 
banken, terwijl de gemeente gelegenheid heeft af te lossen op de belee-
ningsrekening Gebeo-aandeelen ad 5%. Voor het geval, dat er dan nog 
geld over zou zijn, kan vervroegd worden afgelost op de leeningsschuld 
van de Gemeente aan de Javasche Bank (1 millioen) en wellicht ook op 
de ieening Postspaarbank (8 ton). 

Het verloop van zaken is toen geweest, dat van de geboden gelegenheid 
tot vrijwillige vervroegde aflossing is gebruik gemaakt door de houders 
van gezamenlijk 1048 obligaties van ƒ 1.000,—. 

Er vloeide dus nominaal als opbrengst-leening ƒ 1.452.000,— in de 
gemeentekas waaraan op grond van de bovenvermelde regeling, de volgende 
bestemming werd gegeven: 

a. afstorting op de beleeningsrekening Gebeo-aandeelen. f 202.000 
b. aflossing aan de Javasche Bank , 1.000.000. 
c. aflossing aan de Postspaarbank , 250.000 

ƒ 1.452.000 
Hierop volgde dd. 2 Januari 1931 de verdere aflossing aan de Postspaar

bank ad ƒ 800.000,- min ƒ 250.000,— = ƒ 550.000,— (waarvoor dus 
wederom v.z.n. op de beleeningsrekening Gebeo-aandeelen werd getrokken). 
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Uit vorenstaande feiten volgden dus o n o n t g a a n b a a r de volgende 
posten op de begrooting 1931 : 

a. een verplichte aflossing per medio van dat jaar van een bedrag van 
ƒ 1.452.000,-; 

b. een overeengekomen aflossing per 2 Januari 1931 van / 550.000,— 
aan de Postspaarbank; 

c. een verplichte heropname van gelden tot een 'bedrag^gelijk âan de (tot 
medio 1931) tijdelijk uit overtollig kasgeld mogelijk geweest zijnde vervroegde 
aflossingen aan de Javasche Bank en Postspaarbank tot een bedrag van 
respectievelijk ƒ 1.000 000 en ƒ 800.000. 

Tot zoover kan dus worden gezegd, dat de gemeente zelfs niet anders 
doen kon dan met evenbedoelde verhandeling in de begrooting 1931 re
kening houden. 

Daarnaast is in de begrooting opgebracht de conversie van nog een in 
1931 geheel aflosbare leening ad ƒ 1.200.000.—, zoodat in totaal aan op
brengst nieuwe leeningen is gerekend op / 3.000.000,—. 

Hiertegenover staat dus, dat in 1930 reeds werden afgelost ƒ 1.250.000,—, 
dat begin 1931 / 550.000,— zou wordenafgelost, terwijl verder als geraamde 
aflossing werd opgenomen ƒ 1.200.000,—, rekening houdend met de om
standigheid, dat de conversie ook van deze ƒ 1.200.000,— zou slagen. 

Indien dit laatste niet het geval zou zijn geweest, dan zou dus ook geen 
ƒ 1.200.000,— zijn afgelost. 

Wat is nu een begrooting? Naar algemeene opvatting een stuk waarin 
de financieele verwachtingen van het tijdvak waarvoor de begrooting geldt, 
worden uitgedrukt. 

Iets anders is onderwerpelijk niet geschied. Zelfs staat van ƒ 1.800.000,— 
het verloop van zaken vast, terwijl van ƒ 1.200.000,— de positieve ver
wachting kon worden uitgedrukt als waarvan in de begrooting sprake is. 

Nu voert het college van gedeputeerden als motief aan, dat op de op
brengst van een geldleening in de begrooting niet mag worden gerekend 
vóór en aleer het besluit tot het aangaan daarvan door.het daartoe bevoegde 
gezag is bekrachtigd. 

Hoewel soortgelijke argumentatie door anderen wel is bestreden en blijkens 
een artikel in het tijdschrift Locale Belangen van 1 Januari 1930 in Nederland 
dergelijke, nog niet bekrachtigde besluiten tot het aangaan van leeningen door 
de goedkeurende autoriteiten in de begrootingen meestal wèl worden aan
vaard, wil de stadsgemeenteraad van Bandoeng niet zoo ver gaan en het 
gebezigde argument in algemeenen zin als juist erkennen als het althans 
betreft het aangaan van n i e u w e geldleeningen, w a a r t e g e n o v e r uit
gaven w o r d e n o p g e b r a c h t , d i e z o n d e r he t s l a g e n der 
l e e n i n g geen d e k k i n g v i n d e n in den (buitengewonen) 
d i e n s t d e r o n t v a n g s t e n . 
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Doch dit heeft in de Bandoeng-begrooting 1931 niet plaats gevonden. 
Tegenover de raming van 3 millioen gulden aan leeningsopbrengsten is geen 
enkele uitgaaf voor buitengewone werken opgebracht, doch slechts de daar
tegenover te verrichten aflossingen (conversie). 

Hier is dus niets gebeurd, wat ook maar op gevaar zou lijken. Nu gaat 
het naar de meening van ons raadscoliege niet aan wèl gevaar opleverende 
handelingen (opbrengst n i e u w e geidleeningen met daartegenover bij niet 
bekrachtiging niet gedekte w e r k e l i j k e uitgaven), te vereenzelvigen met 
het g e h e e l o n s c h u l d i g uitdrukken van verwachtingen als door de 
gemeente Bandoeng is geschied en waarvoor de begrooting, als daartegen 
geen andere bedenkingen zich verzetten, het stuk bij uitnemendheid is. 

De stadsgemeenteraad van Bandoeng vermeent hiermede den eersten door 
het college van Gedeputeerden aangevoerden grond te hebben kunnen ont
zenuwen. 

Uitgaande van het standpunt dat de eerste overweging van het college 
van gedeputeerden, n.l. dat in de begrooting niet op leeningen mag 
worden gerekend, die nog niet zijn bekrachtigd, afdoende argument zou zijn 
geweest om de goedkeuring van de begrooting te weigeren, doet het ietwat 
eigenaardig aan, dat dit college bovendien als overweging tot afwijzing 
schijnt noodig te hebben gehad, dat het besluit tot het aangaan der 3 
millioens-leening ook geen bekrachtiging van het college geeft kunnen 
verwerven. 

Die afwijzing heeft plaats gevonden om dat het college van gedeputeer
den vermeende, dat geen 3 millioen mocht worden geconverteerd, maar 3 
millioen min de in 1931 aanvangende jaaraflossing ad ƒ 60.000, of te wel 

ƒ 2.940.000 
Nu moet echter worden opgemerkt, dat de stadsgemeente 3 milloen had 

kunnen leenen en daarvoor ook bekrachtiging zou hebben verkregen, als de 
gemeente had willen leenen voor op de leening te lijden disagio, eerbiedige 
referte v. z. n. aan het hierbij overgelegde gehectografeerd stuk No. 11 
van dit jaar. 

Toen de begrooting werd opgemaakt, zelfs toen zij werd vastgesteld 
(15 December 1930), stond niet vast. dat de gemeente n i e t voor disagio 
zou willen leenen, zoodat een opbrengen van 3 millioen rond volkomen 
voor de hand lag. 

Wanneer nu de gemeente, later bij de uitwerking van het leeningsbesluit 
geheel eigener beweging en zonder dat zulks dus noodig was (uit hoofde 
van het voeren eener zeer voorzichtige financieele politiek) afziet om voor 
disagio te leenen, kan dit toch kwalijk als motief worden aangevoerd om 
aan begrooting, die lang te voren werd opgemaakt en vastgesteld en die 
men zonder de bekendheid, dat de gemeente niet voor disagio zou wUlen 
leenen zou hebben goedgekeurd (gesteld dat het eerste motief voor afwij-
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zing: het niet bekrachtigd zijn van leeningen onderwerpeiijk niet zou gelden), 
de goedkeuring te onthouden. 

En zoo men al op het standpunt staat, dat posterieur bekend geworden 
gegevens kunnen worden aangewend om een vóór dien samengesteld, 
overigens goed stuk, aan te tasten, dan nog doet het onderwerpeiijk eigen
aardig aan dat het college van gedeputeerden tegen de hoogere raming van 
ƒ 60.000 (dan achteraf noodig bleek) bezwaar heeft gemaakt als men in 
het oog vat dat uit dezelfde begrooting blijkt, dat de uitgaven van den 
buitengewonen dienst ƒ 224.250 (artikel 96) blijven beneden de ontvangsten, 
mitsdien aan 2'/4 ton geen bestemming werd gegeven, terwijl bovendien 
niet eens over alle beschikbare saldi van vorige dienstjaren werd beschikt 
(onderdeel 36). 

Die ƒ 60.000 mindere ontvangst konden dus meer dan ruimschoots wor
den opgevangen door het ongebruikte saldo van vorige diensten plus het 
geraamde saldo 1931, ook al wordt rekening gehouden met het op de 
nieuwe leening van ƒ 2.940,000 te lijden disagio, waarop in de begrooting 
1931 promemorie is gerekend (artikel 85). 

Samenvattend vermeent de stadsgemeenteraad van Bandoeng dat de over
weging ten 2e niet had mogen zijn aangevoerd, doch aangevoerd zijnde 
ook in cijferopzicht geen hout snijdt, aangezien de begrooting voldoende, 
saldo uitwijst om deze mindere ontvangst te compenseeren. 

De derde, overigens uit Ie en 2e afgeleide overweging is dat de raming: 
opbrengst conversieleening ƒ 3.000 000 (door de nog niet goedkeuring c.q. 
het niet goedgekeurd zijn) „niet steunt op een rechtsgrond". 

Ons college vermeent duidelijk te hebben aangetoond, dat zulks voor con
versies waarbij ontvangsten en uitgaven elkaar opheffen, ook niet noodig is. 

Als vierde overweging voert het college van gedeputeerden aan, dat bij 
artikel 59 der begrooting van uitgaven: Rente gemeenteleeningen, ten onrechte 
is uitgegaan van factoren, waarmede nog geen rekening had mogen worden 
gehouden. 

Deze aangevoerde grond is dus weer gebaseerd op de drie voorgaande. 
Worden deze laatste niet als juist erkend, dan is de onderwerpelijke over
weging m.m. ook van geeneriei waarde. 

Met deze algemeene conclusie zon kunnen worden volstaan, ware het 
niet, dat het wederom te interessant is om Uwe Excellentie niet te doen 
zien, hoezeer het gemeentelijk financieel beleid in orde is en in feite tot 
geen aanmerkingen aanleiding kan geven. 

Zooals de toelichting op artikel 59 uitwijst werd en kon ook niet meer 
worden gerekend op aan de Javasche Bank te betalen rente, in 1930 ge-
geraamd op f 60.000. De geheele leening ad ƒ 1.000.000 werd immers 
in 1930 afgelost. 

Zoo werd ook niet gerekend op rente van de in 1930 plaats gehad heb-
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bende, gedeeltelijke aflossing der Postspaarbank-leening (ƒ 250.000), terwijl 
voorts slechts werd gerekend op de rente gedurende het tijdvak 1 Juli 1930 — 
2 Januari 1931 van het op laatstgenoemden datum ingevolge overeenkomst 
afgeloste restant der leening {f 550.000). 

Daartentegen is conform de werkelijkheid wèl opgebracht de rente van 
ƒ 1.452.000,— 6% obligaties tot en met het tijdstip dat deze afgelost 
worden n. 1. over het tijdvak 1 December 1930—1 Juni 1931. Dit kon 
uit'iraard niet anders worden opgelost. 

Voorts moest worden gerekend op '/2 jaar rente van f 1.800.000,— ter 
absoluut noodwendige aanvulling van de in 1930 en aanvang 1931 plaats 
gehad hebbende aflossingen der Javasche- en Postspaarbank-leeningen. 
Voorzichtigheidshalve werd daarvoor 5% rente aanvaard, hoeveel thans een 
4'/2 7o type is geslaagd. Ook deze rente moest op de begrooting worden 
gebracht. Als het n i e t geschied was had het college van gedeputeerden 
terecht aanmerking kunnen maken, maar niet nu het wèl is opgebracht. 
Het omgekeerde heeft echter plaats gevonden. 

Tenslotte is in artikel 59 der begrooting de rente der Pensioenfondsen 
naar het bestaande percentage van S'/a % over het geheele jaar berekend, 
waartegen toch zeker ook geen bezwaar te opperen valt. 

Vastgesteld kan dus worden, dat de raming van uitgaven op artikel 59 
op buitengewoon voorzichtige wijze geschied is en daarbij geen enkel 
optimisme aan den dag gelegd is; integendeel de raming is méér dan 
voorzichtig gehouden. 

Maar naar het oordeel van den stadsgemeenteraad was hiermede nog 
niet voorzichtig genoeg gehandeld, waarom het college blijkens de toe
lichting op artikel 73 der begrooting van gewone uitgaven elk voordeelig 
verschil aan te betalen rente ingevolge conversie verkregen, voor afschrij
ving heeft aangewend, welke afschrijving ingevolge onderdeel 41 in den 
buitengewonen dienst vloeit. 

Resumeerende kan dus worden vastgesteld, dat de stadsgemeente Ban
doeng geen enkele handeling heeft verricht, die in financieel 'opzicht minder 
voorzichtig zou kunnen worden genoemd, integendeel alles, zelfs meer dan 
strikt genomen noodig was, heeft gedaan om den leeningsdienst der ge
meente op de meest juiste wijze te verhandelen, zoowel materieel als formeel 

De stadsgemeenteraad betreurt, dat het college van gedeputeerden door 
den formeelen eisch n.l. dat geen opbrengst leening in de begrooting mag 
worden opgebracht, alvorens het leeningsbesluit door de bevoegde autori-
is goedgekeurd, te letterlijk op te vatten, waardoor het doel der dingen 
voorbij gestreefd wordt, vermeend heeft zijn goedkeuring aan het, eiken 
eisch der kritiek doorstaand, begrootingswerk te moeten onthouden. 

Dit doet ons College te meer leed, aangezien elk verwerpen van financieele 
besluiten van een stadsgemeente zijn invloed naar buiten heeft, iets waarop 
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van de zijde van het gemeentebestuur ook reeds de aandacht moest worden 
gevestigd in het dezen vergezellende gehectografeerde stuk No. 11. 

Mede om onderwerpelijk een algemeene uitspraak in hoogste instantie uit 
te lokken, heeft de stadsgemeenteraad van Bandoeng vermeend zich niet 
bij de beslissing van het college van gedeputeerden te moeten neerleggen, 
doch besloten Uwe Excellentie eerbiedig te verzoeken Hare goedkeuring 
aan de begrooting der stadsgemeente Bandoeng voor het jaar 1931 te willen 
hechten, aan welke beslissing het college van burgemeester en wethouders 
mits deze gevolg geeft. 

{Stadsgemeente Bandoeng geh. st. 1931 No. 13). 

Begrip bezoldiging ingevolge artikel 1 § E van het Europeesche Locaal 
Pensioenreglement 1931. 

Volgens het bepaalde bij artikel 1 § E van het Europeesch locaal pen
sioenreglement 1931 (Staatsblad 1931 No. 93), waarbij het begrip „bezoldiging" 
is omschreven, worden de inkomsten, genoten in den vorm van vrij wonen, 
vrije huisvesting, kleeding, voeding, enz. welke volgens artikel 2 § B van 
het oude Europeesch locaal pensioenreglement (Staatsblad 1920 No. 836 
jo Staatsblad 1927 Nos 72 en 276) wel als bezoldiging werden beschouwd, 
niet als „bezoldiging" in den zin van eerstgenoemd reglement aangemerkt 
(tenzij uitdrukkelijk door de Koningin of door den Gouverneur-Generaal te 
dezen aanzien anders is bepaald). 

Als overgangsmaatregel is in artikel 74 lid (1) van eerstgenoemd reglement 
bepaald, dat nog tot den laatsten dag van de 12e kalendermaand na die 
van inwerkingtreden van het nieuwe reglement als bezoldiging in den zin 
van dat reglement wordt aangemerkt, hetgeen onder bezoldiging wordt 
verstaan volgens het bepaalde in artikel 2 § B van het Europeesch locaal 
pensioenreglement (Staatsblad 1920 No. 836). 

Waar het «Europeesch locaal pensioenreglement 1931" Op 27 Februari jl. 
in werking is getreden, zal het in evenaangehaald voorschrift bedoeld 
overgangstijdperk op ultimo Februari 1932 zijn verstreken, 

In verband hiermede verdient het aanbeveling om, indien er termen aan
wezig zijn de bezoldigingen van de in dienst zijnde ambtenaren met het 
oog op de bovengenoemde wijziging van het begrip „bezoldiging" te her
zien, zulks te doen plaats vinden voordat de in bovengemeld artikel 74 
lid (1) genoemde termijn is verstreken. 

Ingeval zoodanige herziening, voor zoover noodig, voor het einde van 
bedoeld tijdvak nog niet mocht hebben plaats gehad, zal vermindering van 
de pensioengrondslagen der betrokkenen daarvan het gevolg kunnen zijn. 

{Schrijven Dir. B. B. van 19 Maart 1931 No Dec 73dl4l7.) 
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Nederland. 
Waar moet worden aangenomen, dat een voorgenomen rechtsgeding geen 

redelijke leans van slagen aanbiedt, behoort aan het raadsbesluit tot 

het voeren daarvan, goedl<euring te worden onthouden. 

Kon. besl. van 29 November 1930 No. 83. 
Wij WILHELMINA, enz. 
Beschikkende op het beroep, ingesteld door den Raad der gemeente 

Veere tegen het besluit van Gedeputeerde Staten van Zeeland van 11 Juli 
1930, no. 87, Ie afd., waarbij goedkeuring is onthouden aan het raadsbe
sluit dier gemeente van 28 Juni 1930 tot het voeren van een rechtsgeding; 

Den Raad van State, Afdeeling voor de Geschillen van Bestuur, gehoord, 
advies van 29 October 1930, no. 711 ; 

Op de voordracht van Onzen Minister van Staat, Minister van Binnen-
landsche Zaken en Landbouw van 25 November 1930, no. 15282, afd. B.B.; 

Overwegende : dat de Raad van Veere in zijne vergadering van 28 Juni 
1930 heeft besloten een rechtsgeding te voeren tegen de heeren M. Q. Buijs 
Ballot, oud-burgemeester van Veere, A. P. Wouters en F. J. Castel, beiden 
wethouder dezer gemeente, vormend het in 1924 in functie zijnde College 
van Burgemeester en Wethouders hunner gemeente, zulks om de navolgende 
redenen: dat Burgemeester en Wethouders hebben nagelaten den Raad te 
juister tijd in kennis te stellen, dat het gemiddeld aantal leerlingen op de 
openbare lagere school op 31 December 1923 gedaald was beneden de 91, 
en dat alzoo voor den in functie zijnden onderwijzer den heer G.J van 
Holthuijzen, geen Rijksvergoeding meer kon worden verkregen; dat Burge
meester en Wethouders Model D voor de aanvrage om Rijksbijdrage, be
doeld in art. 23, eerste lid, van Ons besluit van 22 October 1923 (Sf.bl. 
no. 498) hebben ingevuld met een gemiddeld aantal leerlingen van 91 of 
meer, hetgeen nadien uit een schrijven van 5 Juni 1924 van het Departe
ment van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen is gebleken, waarbij de 
Rijksvergoeding werd verleend voor de aanwezigheid van vier leerkrachten 
aan de openbare lagere school te Veere; dat de Raad in zijne vergadering 
van 14 November 1928, op voorstel van den wethouder F. J. Castel, met 
algemeene stemmen eene commissie heeft benoemd met opdracht te onder
zoeken wie aansprakelijk moet worden gesteld voor het aanblijven van de 
bovengenoemde vierde leerkracht; dat door eene gerechtelijke beslissing de 
Raad tegenover de ingezetenen der gemeente vrij uit zou kunnen gaan; 

dat Gedeputeerde Staten van Zeeland bij hun besluit van 11 Juli 1930 
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aan dit raadsbesluit hunne goedkeuring hebben onthouden, uit overweging, 
dat de rechtsgeleerde raadsman der gemeente, na in zijn overgelegd advies 
de zaak uitvoerig te hebben belicht, op daarin nader ontwikkelde gronden 
tot de slotsom komt, „dat de kans om in rechten een veroordeeling te krij
gen van Burgemeester en Wethouders tot schadevergoeding dermate gering 
is, dat ik den Gemeenteraad niet kan adviseeren, om hen in rechten aan 
te spreken"; dat, hoezeer art. 199 der Gemeentewet, een rechtskundig on
derzoek voorschrijvende, niet uitdrukkelijk vordert, dat dit rechtskundig advies 
tot de slotsom moet leiden, dat het voeren van een rechtsgeding in het belang der 
gemeente moet worden geoordeeld, toch ongetwijfeld aldus de strekking van het 
bedoelde artikel geacht moet worden te zijn, aangezien in het tegenovergestelde 
geval, gelijk in casu, Gedeputeerde Staten reeds bij het beantwoorden van 
de vraag, of al dan niet goedkeuring aan het raadsbesluit zal worden 
verleend, partij zouden moeten kiezen tusschen de gemeente en haren 
rechtsgeleerde raadsman; dat evenwel Gedeputeerde Staten alsdan niet slechts 
de doelmatigheid, doch evenzeer de rechtmatigheid van de vordering der 
gemeente zouden hebben te beoordeelen, doch dat zij zich daarbij, althans 
zeker wat het laatste punt betreft, zouden plaatsen op den stoel van den 
rechter, hetgeen in strijd zou zijn met de bedoelingen van den wetgever 
ten deze; dat, nu geen ander rechtskundig advies is overgelegd dan het 
hier vermelde, waarbij aan de gemeente wordt ontraden over te gaan tot 
het aanspannen van een rechtsgeding, naar het oordeel van hun college 
niet voldaan is aan het voorschrift van art. 199 der Gemeentewet, zoodat 
reeds op dien grond en geheel afgescheiden van de vraag, of een moge
lijkerwijs in te stellen rechtsvordering voor toewijzing vatbaar zou zijn, 
aan het besluit van den Raad der gemeente Veere goedkeuring behoort te 
worden onthouden; 

dat van het besluit van Gedeputeerde Staten de Raad van Veere bij Ons 
in beroep is gekomen, aanvoerende, dat de bovengenoemde personen naar 
zijne meening aanspiakelijk zijn voor de door de gemeente Veere geleden 
schade omdat met aan zekerheid grenzende waarschijnlijkheid de opgave 
onjuist is gedaan; 

Overwegende: dat blijkens de stukken over het jaar 1924 in verband 
met het aantal leerlingen aan de openbare lagere school te Veere geen 
Rijksvergoeding is toegekend voor den onderwijzer aan deze school, G. J. 
van Holthuijzen, zoodat diens jaarwedde door de gemeente Veere voor 
eigen rekening is moeten worden betaald; 

dat de Raad de heeren M. Q. Buijs Ballot, A. P. Wouters en F. J. Gastel 
toen ter tijd vormende het college van Burgemeester en Wethouders, des-
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wege financieel aanspralcelijlc stelt, en terzake tegen hen een rechtsgeding 
wenscht te voeren. 

dat de Raad de bedoelde aansprakelijkheid van Burgemeester en Wet
houders voor de door de gemeente geleden schade in beroep grondt op de 
omstandigheid, dat met aan zekerheid grenzende waarschijnlijkheid de des
betreffende opgave van Burgemeester en Wethouders aan Onzen Minister 
van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen van het aantal leerlingen der 
school onjuist zou zijn geweest; 

dat echter, blijkens het namens den Raad ingesteld rechtskundig onder
zoek, geenszins is komen vast te staan, dat door Burgemeester en Wethou
ders in deze een onjuiste opgave zou zijn gedaan, terwijl ook overigens 
uit het door den Raad aangevoerde niet volgt, dat Burgemeester en Wet
houders bij de uitoefening van de hun opgedragen publiekrechtelijke be
voegdheden en verplichtingen zich aan eenige onrechtmatige daad of eenig 
onrechtmatig verzuim zouden hebben schuldig gemaakt, waardoor aan de 
gemeente Veere schade zou zijn toegebracht; 

dat mitsdien niet is gebleken van een deugdelijken grond, welke het voe
ren van het onderwerpelijke rechtsgeding zoude kunne rechtvaardigen; 

dat ook de rechtsgeleerde raadsman, wiens advies in deze door den Raad 
is ingewonnen en aan Gedeputeerde Staten medegedeeld, tot de slotsom 
komt, dat de kans om in rechten een veroordeeling van Burgemeester en 
Wethouders tot schadevergoeding te krijgen, dermate dubieus is, dat niet 
kan worden geadviseerd hen in rechten aan te spreken; 
dat op grond van een en ander moet worden aangenomen, dat het 
voorgenomen rechtsgeding geen redelijke kans van slagen aanbiedt*en 
Gedeputeerde Staten mitsdien terecht, zij het ook op andere gronden, aan het 
raadsbesluit hunne goedkeuring hebben onthouden; 

Gezien de Gemeentewet; 
Hebben goedgevonden en verstaan: 
het beroep ongegrond te verklaren. 
Onze Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw is belast enz. 
De Kroon is hierbij, o.i. ten onrechte, wederom afgeweken van hare bij 

Kon. Besluit 3 December 1929, No. 26 {W.Q B. 1930, no. 3) gehuldigde 
leer, dat een oordeel over de gegrondheid van een te voeren rechtsgeding 
alleen toekomt aan den rechter, en Gedep. Staten das niet bevoegd zijn die 
vraag als maatstaf aan te nemen voor hunne goedkeuring op het betrokken 
raadsbesluit, en aldus weder teruggekeerd tot de leer bij Kon. Besluit 8 juli 
1924, no. 92. {W. G. B. 1924, no. 41) aangenomen. 
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Maleisch Gedeelte. 
Hak memilih. 

Il 

3. Boeat ini tempo, itoe atoeran (algemeen kiesrecht) beloem bisa didja-
lankan di ini Negri sebab ada roepa-roepa oeroesan jang menghaiang-halanginja. 
Pelatoeran pemilihan jang hendak direntjanakan sebrapa boleh misti berdeketan 
maksoed jang soedah terseboet diatas (stelling^). Berhoeboeng dengan ke-
niadjoeannja pergaoelan oemoem di Indoenesia ini, jang tidak dapat di 
tjegahnja, maka atoeran itoe hanja bisa menjoekoepi boeat sementara taoen 
sadja. Sesoedahnja tempo itoe pelatoeran hak memilih bakal dirobah poela. 

Maka terpaksalah direntjanakan soeatoe pelatoeran, jang moedah dapat 
diberobah di kemoedian harinja. 

Stelling 4. 5 dan 6 tidak perloe di terangkan disini. 
7. Sebab terpaksa, pada tempo perobahan djaman ini haroeslah di-

bikinkan perbedaan antara atoeran memilih boeat madjelis-madjelis jang 
paling rendah, jang rendahan dan tinggi. 

Boeat madjelis jang paling rendah (desaraad jang akan didirikan) tentoe-
lah tidak ada keberatan soeatoepoen, apabila algemeen kiesrecht óilakoekan. 

Boeat madjelis-madjelis rendahan (regentschapsraden, gemeenteraden) 
orang-orang pemilih haroes dipisah mendjadi doea golongan, jaitoe 

a. golongan dari orang-orang jang bisa menoelis dan 
b. golongan dari orang-orang jang tidak bisa menoelis. 
Golongan a haroes memilih dengan langsoeng, sedang golongan b haroes 

memilih menoeroet atoeran dengan atoeran memilih kiesmannen (toekang 
memilih) dahoeloe. 

Atoeran-atoeran jang sekarang berlakoe ialah bertangga-tangga (getrapt) 
bagai pemilihan lid-lid raad kaboepaten dan dengan langsoeng bagai pe
milihan lid-lid raad stadsgemeenteraad (oentoek pemilih-pemilih jang bisa 
batja dan menoelis sadja) tidak bisa menjenangkan pada kami. 

8. Toekang-toekang pemilih (kiesmannen) jang telah dipilih oleh orang-
orang jang tidak bisa menoelis, haroeslah bersama-sama dengan orang-orang 
jang bisa menoelis, memilih lid-lid raad rendahan (raad^kaboepaten, stads
gemeenteraden) menoeroet atoeran pilihan rahasia. 

Sebab inilah maka perloe sekali ditentoekan bahwa toekang-toekang pemilih 
(kiesmannen) misti bisa batja dan toelis. Sjarat (eisch) ini tidak menimboelkan 
keberatan soeatoepoen, malahan boeat kaoem jang tidak bisa batja dan toelis 
bisa mendjadi soeatoe adjakan (prikkel) boeat beladjar batja dan toelis. 

9. Soepaja tidak mendapatkan soesah oentoek memilih kiesman-kiesman, 
tetapi sebaliknja soepaja golongan jang terbesar dari rajat jang 
tidak bisa batja dan toelis dapat pengaroeh jang seloeas-lpeasnja 
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atas soesoenan raad-raad, maka haroeslah dari sedikit-sedikitnja lOÖ 
orang pendoedoek desa dipilihnja seorang kiesman (menoeroet atoeran 
sekarang ini dipilihnja seorang kiesman dari tiap-tiap 500 orang). 

10. Dari sebab raad-raad jang lebih tinggi misti pegang pengamat-amatafl 
keras pada raad jang rendahan dan jang paling rendafi, lagi poela oleh 
sebab adanja atoeran jang kami rentjanakan ialah soepaja diadakan per-
wakilan jang setimbang (evenredige vertegenwoordiging) maka tidak perloe 
diadakan pelatoeran angkatan lid-lid raad terseboet oleh Pemerintah. 

Stelling 11 — 13 mengenai raad provincie dan Dewan Rajat tidak perloe 
diterangkan disini doeloe. 

14. Atoeran memperbedakan golongan-golongan pemilih (pendeknja dalam 
golongan bangsa Ollanda, bangsa Indonesia dan bangsa Asing) pada masa 
ini tidak bisa dipertahankan lagi. Ini atoeran, jang berarti berdjalan kedjoe-
roesan moendoer jang agaknja maoe menoedjoe ke persamaan hak boeat 
segala roepa orang, haroes dengan selekas-lekasnja di linjapkan. 

Semoea orang-orang pemilih, baik bangsa Ollanda, biarpoen bangsa 
Indonesia, walaupoen bangsa Asing misti mendjadi satoe golongan sadja. 
Kepentingan oemoemlah jang haroes pertama-tama di perhatikannja, kepen-
tingan berbagi-bagi golongan bangsa itoelah ada perkara jang kedoea. 

Stelling 15 tidak begitoe penting sedang stelling 16 lantaran mengenai 
pilihan raad provincie dan Dewan Rajat tidak diterangkan. 

17. Boeat mendapatkan perwakillan jang setimbang tadi, djanganlah dl 
pakainja p e r s o n e n s t e l s e l , jang pada waktoe ini dilakoekan oentoek 
memilih lid-lid raad kaboepaten, provincie dan Dewan Rajat, tetapi di 
lakoekanlah 1 ij s t e n s t e l s e l . 

Menoeroet perasaan kami, inilah ada lebih baik, lebih moedah dan tidak 
bergantoeng dari hal jang djoestroe terdjadi: Pemberian nommer* pada 
stemkaarten sesoedahnja dikasoet, pada personenstelsel adalah memper 
dengan atoeran loterij. Tetapi lijstenstelsel tidak mempoenjai keberatan itoe, 
sedang stelsel ini adalah lebih moedah di lakoekan dalam pratijknja. 

18. Perloe sekali didjalankan dengan sigera atoeran pemilihan seperti 
jang telah digambarkan tadi boeat pemilihan gemeenteraden, jang pada 
masa ini dipilihnja berlainan sekali dengan raad-raad lainnja, ialah menoeroet 
meerderheidsstelsel. 

19. Pelatoeran jang mengatoer siapa jang boleh dan tidak boleh dipilih 
ataupoen diangkat mendjadi lid raad kaboepaten tidak memberi kepastian 
jang tjoekoep boeat mengoetarakan jang merdika dalam itoe madjelis. 

Ketentoean jang menentoekan, bahwa pegawai-pegawai jang ada di bawah 
perintah voorzitter dengan langsoeng tidak boleh mendjadi lid dari raad 
jang dipimpin oleh voorzitter itoe haroes dilaloekan dengan loeas. 

Pegawai-pegawai bestuur, jang dengan langsoeng ada dibawah perintah 
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boepati, tidaklah haroes dapat dipitih ataupoen diangkat mendjadi lid dari 
soeatoe raad jang dipimpin oleh boepati itoe. 

Demikianlah prae-advies penoelis sendiri jang mengenai liak pemilih 
raad-raad desa, raad ^ kaboepaten dan stadsgemeenteraden. 

Marilah kami bandingkan prae-advies toean Dr. Levelt dengan prae-advies 
toean R. Soenarja, perbandingan manaakan kami oedjikan dengan prae-advies 
penoelis sendiri. Dengan sekedjap mata maka dapatlah diliat beberapa 
hal-hal jang penting, tentang hal mana adalah pendapatan^ jang bertentangan 
satoe sama lain. Mitsalnja tentang 
a. hal p e r w a k i l a n o e n t o e k o r a n g - o r a n g j a n g t i d a k 

b i s a ba t j a dan t o e l i s . 
Tentangan hal ini toean Dr. Levelt menerangkan dalam stelling 12 dan 14 

terseboet diatas (katja 220), bahwa oentoek rajat jang beloem masak itoe 
baiklah diberi perwakilan dengan setjara angkatan (benoeming), sedang 
toean R. Soenarja merasa perloe pada rajat itoe diberi hak memilih 
(stelling V) soepaja dengan peranteraan kiesman-kiesman bisa menoendjoekkan 
wakil-wakilnja sendiri. 

Sepandjang perasaan kami soedah selajaknja, mareka jang tidak bisa 
batja dan toelis diberi hak memilih, sebab mareka itoe adalah pendoedoek 
negri djoega jang mempoenjai roepa-roepa koeadjiban, baik koeadjiban 
itoe beroepa membajar padjeg, baik koeadjiban itoe beroepa misti meng-
hormati oendang-oendang negri ataupoen raad. 

Soedah barang tentoe — demikianlah kami akoei — mareka itoe boekan 
orang-orang jang terpeladjar dan boekan orang-orang jang loeas pengeta-
hoeannja, tetapi mareka itoe adalah orang-orang jang menpoenjai fikiran 
jang sehat, jang mengetahoei benar-benar siapakah jang mareka boleh 
pertjaja oentoek diwakilkan. Lagi poela haroeslah diketahoei, bahwa boeat 
mareka pelatoeran pemilihan itoelah boekan soeatoe pelatoeran jang baroe. 
Hak memilih jang diberikan padanja oentoek memilih kepalanja (loerah, 
koewoe, petingi) itoelah soeatoe hak jang telah dilakoekan berpoeloeh-
poeloeh, bahkan beratoes-ratoes tahoen lamanja, maka benarkah mareka 
misih dihanggap beloem masak oentoek melakoekan hak memilih ? 

Selain dari itoe kami akoei djoega bahwa kerap kali kedjadian pilihan-
pilihan itoe tidak dilakoekan dengan senonoh, kerap kali dilakoekan pena-
koetan (intimidatie) dan persoeapan (omkooperij) atas dirinja si pemilih-
pemilih, tetapi hal jang sedemikian itoe moedah dapat dilinjapkannja, 
apabila pemilihan dilakoekan dengan rahasia. 

Sebagaimana diketahoei oleh pembatja^ pemilihan kiesman-kiesman pada 
waktoe ini diadakan tidak dengan rahasia jang sedjati, sebab oentoek 
mendjaga djangan sampai soeatoe pemilih membikin kesalahan, pemilihan 
itoe haroes dilakoekan dimoekanja salah satoe lid dari stemcommissie, jang 
menoeroet kiesordonnantie-regentschappen terdiri dari assistent-wedana dan 
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2 lid. Oleh karena itoe maka pemilihan jang sedemikian itoe tidak boleh 
dikatakan dilakoekan dengan setjara rahasia, meski lid tadi diwadjibkan 
memegang rahasia apa jang diketahoeinja. 

Oentoek mendapatkan pemilihan jang rahasia, maka perloelah technieknja 
pemilihan jang amper di seloeroeh regentschappen telah dilakoekan, diro-
bahdan diganti dengan pelatoeran lain jang menjoekoepi sjarat rahasia itoe. 

Soeatoe pelatoeran jang menjoekoepi sjarat itoe ialah pelatoeran jang 
telah dilakoekan dalam kaboepatea Bandoeng dan pada Decentralisatiecongres 
jang terachir ini dipertahankan oleh toean-toean Wiranatakoesoema dan 
Soenarja. 

Adapoen tjara-tjaranja pelatoeran kami moeatkan dibawah ini. 
Djago-djago haroeslah doedoek berdjedjer-djedjer dibangkoe-bangkoe,se-

djaoehnja V2 M. antara satoe sama lainnja, dihadapan sekalian pemilih-pemilih. 
Dimoekanja masing^ bangkoe diadakan soeatoe bak ketjil jang dengan pe-
rantaan soeatoe pipa mempoenjai hoeboengan dengan bak ketjil lain jang 
ada dibelakangnja djago-djago itoe. 

Pemilih-pemilih haroeslah doedoek berdjedjer 20 atau 25 dan haroes 
ambil tempat jang ditoendjoekkan menoeroet lot. Misalnja jang menarik 
No. 21 dapatlah tempat dalam larik ke doea diblakangnja No. 1, djika soeatoe 
larik haroes doedoek 20 pemilih. 

Pemilih-pemilih haroes meniteni benar-benar djago jang disoekai, entah 
meliat pakainnja, entah meliat warnanja bendera ataupoen boeah jang 
dipegang atau ditaroh disampingnja. 

Satelah itoe djago^ itoe haroeslah doedoek dengan gigirnja kehadapan 
sekalian pemilih-pemilih, laloe antara djago-djago dan pemilih-pemilih 
diadakan dinding atau lajar, sehingga djago-djago tadi berada didalam 
tempat jang tertoetoep. 

Soepaja djago-djago tidak bisa meliat siapa jang memilih, maka dibla
kangnja djago-djago itoe diadakan satoe dinding atau lajar poela dengan 
lobang-lobang ketjil, soepaja sipemilih bisa intip siapakah jang ia haioes 
pilih. 

Masing^ pemilih mendapat Sdtoe kenekker, ia haroes masoek dalam 
tempat jang tertoetoep itoe, laloe haroeslah ia memasoekkan kenekker itoe 
dalam bak ketjil jang ada diblakangnja djago jang disoekai. 

Kenekker itoe masoek dalam pipa dan djatoeh dalam bak ketjil jang ada 
dimoekanja djago tadi. 

Djago'-' haroeslah menghitoeng sendiri banjaknja kenekker^ jang mareka 
dapatkan. Bilamana soeatoe djago mendapatkan knekker'' jang banjaknja 
sama dengan kiesquotient (banjaknja pemilih dibagi oleh banjaknja kiesman 
jang haroes dipilih ditambahi 1 dan pendapatannja diboelatkan keatas) 
maka ia haroeslah memberi satoe tanda pada stemcommissie. Laloe Com
missie ini memberentikan oendian boeat sebentar, menghitoeng banjaknja 
kenekker jang telah didapatkan oleh djago itoe, kemoedian mengoemoemkan 
pada publiek bahwa djago itoe telah terpilih. 

Djago jang terpilih itoe keloear dari tempat tertoetoep itoe, laloe oendian 
di landjoetkan sehingga banjaknja kiesman-kiesman jang terpilih sama de
ngan djoemblahnja kiesman-kiesman jang haroes dipilih. Apabila perloe 
maka diadakan oendian jang kedoea atau ketiga dan selandjoetnja. 
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Demikianlah tjara-fjaranja pemilihan (kiesmethode) jang dalam praktijk 
soedah teroedji dan ternjata metnberi boekti jang baik dan praktisch. 

Baik, oleh karena hatsilnja pemiliiian jang dilakoekan seroepa itoe tidak 
berbeda dengan pemilihan jang dilakoekan oentoek memilih lid-lid raad ka-
boepaten. Golongan jang koeat pastilah mendapatkan perwakilan jang ba-
njak, golongan jang ketjil hanja sedikit mendapatkanja. 

Lagi poela praktisch oleh karena pada waktoe diadakan oedian orang bisa 
dapat mengetahoei kesoedahannja. Pemilihan itoe tidak akan memakan ba-
njak tempo dan moedah dilakoekan oleh pemilih-pemilih lantaran masing^ 
pemilih hanja mendapat 1 kenekker sadja, pendek kata haroes memilih satoe 
djago sadja jang disoekai benar-benar. 

Kabratan atas pelatoeran ini ialah sedjaoeh fikiran kami, pemilih-pemilih 
jang soedah melakoekan pemilihan tidak boleh poelang, haroes toeng-
goe sampai djoemblahnja kiesman-kiesman, jang misti dipilih soe
dah tjoekoep terpilih. Lagi poela terpaksalah hare es diadakan pe
milihan lagi, djika di kemoedian hari — sebeloemnja pemilihan 
anggota-anggota raad kaboepaten (stadsgemeenten) dilakoekan — adalah lo-
wongan kiesman. Oleh karena lowongan ini djarang sekali adanja, maka 
kebesatan ini praktisch tidak seberapa beratnja dan boleh disampingkan. 

Bagaimana djoeapoen, terboektilah sekarang, bahwa adalah soeatoe tjara pe
milihan jang menjoekoepi sjarat-sjarat rahasia dan perwakilan jang setimbang 
dan boleh dipakai oentoek orang-orang jang tidak bisa batjadan toelis. 

Oleh karena itoelah maka tidak beralesan soeatoepoen memperkoeatjilikan 
golongan itoe dari hak memilih. 

(Akan di samboeng) 

SLAMET. 

Hal pengaroehnja Motie jang ditetapkan oleh autonome rechtsgemeenschap
pen terhadap pada Regeering. 

Hahoeloe, sebelonnja diadakan hal atoeran Decentralisatie djadi kira 
berdjalan 25 taoen kemari, di waktoe mana belon didirikan Locale raden 
sebagai Gewestelijke dan Gemeenteraden dan lainnja. Centrale Regeering 
bisanja memperoleh sesoeatoe hal, baik goena oemoem (pendoedoek negri 
dan tanahnja) atau sesoeatoe groep dari pendoedoeknja atau bagi goena 
keperloean ambtenarennja, maoepoen goena boetoehnja pendoedoek negri, 
hanja dari djalan Commissie jang diangkatnja atau dari voorstellan ambte
narennja atau dari djalan pemoehoenan dengan djalan hak petitie (art. 166 
Ind. Staatsregeling) dengan djalan amat lambat. Apapoela djikalau voorstel 
atau permoehoenan itoe koerang tjoekoep dengan diboeboehi keterangan 
sadjelasnja (volledig geargumentteerd of gedocumenteerd) terlebih-lebih 
lambat sehingga bertaoean-taoen lamanja dapat poetoesan dari Regeering, 
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sedang tidak semoea ambtenaren menjoekai sesoeatoe hal jang akan djadi 
berobahnja atoeran-atoeran jang telah ditetapkannja oleh Pemerentah atau 
orgaannja disebabkan dari coservatisme atau behoudzuchtigheid. 

Daiam waktoe terseboet diatas, diwaktoe mana art. 111 R.R (sekarang 
djadi Ind. Staadsregeling) belon dihapoeskan, djanganpoen orang berani 
mendirikan politieke vereeniging, sedangkan membitjarakan hal politiek 
(staatkunde) sadja tidak berani karena terlarang dan terantjam dengan hoe-
koem oleh Negri. Baik saja oelangi sedikit boenjinja artikel terseboet. 

„Vereenigingen en vergaderingen van staatdundigen aard of w^aardoor 
de openbare orde vî ordt bedreigd, zijn in Ned. Indie verbonden"! 

Soekoerlah sekarang berdjalan kira sepoeloeh taoen lebih larangan 
terseboet diatas dihapoeskan dan diganti dengan artikel baroe 
(art. 165 I. S.) jang boenjinja demikian : 
„Het recht der ingezetenen tot vereeniging en vergadering w^ordt erkend", 
dan dengan Stb. 1919 No. 27 lihat berobahannja Stb. 1927 No. 49 dite
tapkannja hak terseboet. Disitoe diatoer begimana pendoedoek berhak akan 
berkoempoel goena memperbintjangkan hal oeroesan Negri (politek). 

Sejogianja giranglah pendoedoek negri dengan penghapoesan larangan 
terseboet dan sepatoetnja pada pekoempoelan B. O. lah kita haroes terima 
kasih, sebab boekan sadja bibitnja politieke vereeniging, tapi pertama dari 
B. O. lah penghapoesan larangan itoe bisa lekas diadakan sareatnja. Semendjak 
itoelah bertambah banjak berdirinja politieke vereenigingen dan bertambah 
madjoenja memadjoekan tjita-tjitanja hal oeroesan DEMOCRATIE dengan 
ingin menghilangkan oeroesan AUTOCRATIE, sebagei diloekiskan diper-
moeiaan. Bergirang hati boekan lantaran kita semata-mata mendapatkan hak 
terseboet, sebab semistinja semoea NATIE mempoenjainja, tapi kegirangan 
lantaran dengan seterang-terangnja kita semendjak itoe dapat kelonggaran akan 
toeroet tjampoer memperbintjangkan hal oeroesan negri dan pendoedoeknja. 
Benardjoega semendjak taoen 1905 diadakan Gemeente-dan Gewestelijke raden, 
tapi disitoe soewara Indonesiër boleh dibilang tidak dikemoekaken. Baharoe 
dari moelanja diadakan Regentschapsraden semendjak taoen 1926 (West-Java) 
dimana adanja Ind. MEERDERHEID, sebab anggautanja terbanjak kaoem 
Indonesiërs, kita dapat mengemoekakan soeara. Saja bilang „ s o e a r a " 
lantaran kekoewasaan Dewan^ ini belon tjoekoep, dan hak SELFQOUVER-
MENT sedikit sekali, kaiau dibanding dengan kehendak kaoem VOOR-
UITSTREVENDEN dengan djamannja. 

Walaupoen sedemikian, djanganlah kita djemoe goena kita memikirkan 
segala hal jang kita pandang akan dapat baik boeahnja. Lantaran dari se
dikit „druppelsgewijs" lambat laoen bertambah besar. Asal semoea leden 
dari Locale Raden, teristimewa Regentschapsraden taoe benar kewa-
djibannja terhadap kiezersnja, kepentingan dan berfaedahnja membitjara-
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kan sesoeatoe hal kelak dapat diperhatikan oleh Pemerentah, dengan 
tidak bosen berichtiar dengan djalan fikiran dan daja-oepaja jang sjah, 
seperti mendirikan fractie dari kaoem sedjawat (geestverwanten) dan 
lain-lain akal, toeroet meninggikan dradjatnja Dewannja banjak ber-
sefakatan sama lainnja (leden atau lain Dewan) d. s. nistjalah lambat laoen 
kekewasaan Dewan dan Regentschap bertambah banjak. 

Dewasa ini sebagai jang teiah berdjalan, kebanjakan Dewan hal madjoe 
tidaknja sebagian besar misih tergantoeng dari djasanja College van Ge
committeerden dibantoe oleh Secretaris atau Voorzitter bersama Secretarisnja 
sadja. Kalau College dan Secretarisnja kebenaran tjerdik dan radjin dapat 
mengichtiarkan kepentingan oemoem peil Dewan itoe bisa tinggi, tapi se-
baliknja, ja saja serahkan pada pembatja 

Sering penoelis dapat dengarkan sesoeatoe voorstel dari seorang Lid 
jang sebenarnja amat penting bergoena oemoem dan dalam batinnja banjak 
jang setoedjoe, tapi dari lantaran tidak dapat disokong oleh lainnja dise-
babkan tidak ada „fractie" atau sebab lain, oepama sebab dari wataknja 
„penakoet" ?, barang tentoe voojstel itoe tidak dapat perhatian dari Raad, 
dan Regeering tidak dapat taoe atau tidak dapat memperhatikan. Oleh 
karena mana penoelis berseroe: Bekerdjalah bersama-sama goena keper-
loean oemoem! 

Alhiroelkalam, ketahoeilah jang sesoetoe MOTIE jang ditetapkan oleh 
Raad itoe barang mesti banjak faedahnja. Walaupoen tidak selekas-lekasnja 
berhasil, tapi barang tentoe dapat diperhatikan oleh Regeering. Djanganlah 
loepa, bahwasanja sesoetoe motie jang disokong oleh semoea atau sebagian 
besar dari Dewan-Dewan Kaboepaten terhadap pada Regeering terlebih 
besar pengaroeh dan invloednja akan dapat perhatian dari Pemerentah 
dari pada kehendaknja sesoetoe perkoeuipoelan politiek atau lainnja, sebab 
djangan loepa Regentschap itoe ada sesoeatoe bagian badannja Pemerentah 
(MEDEBESTUUR), lihatlah artikel 4 Reg. Ordonnantie. Banjak tjontonja 
moties dari regentschappen dapat lekas dikaboelkan oleh Regeering. Oepa-
manja dari Betawi hal mohon dwangschrift dan djalannja beslag dapat 
didjalankan oleh beambten (pegawei) jang ditoendjoeknja oleh Regent; 
R. R. Temanggoeng hal geneeskundige behandeling goena regenschapsper-

soneel disamakan atoerannja sebagei landsnienaren dapat lekas dikaboelken 
dan lain-lain lagi jang misih ditimbang oleh Negri atau Orgaannja. 

Sebelonnja toelisan ini ditoetoep, penoelis ada permintaan sedikit jang 
perloe sekali diperhatikan oleh Dewan atau Regentschapssecretarissen. 

Kalau menetapkan sesoeatoe MOTIE terhadap Pemerentah dalam hal oeroe-
san jang penting, bisanja dapat lekas dapat sokongan dari lain regentschap, 
selainnja jang rapi dan terang redactie hal overwegingennja, baik dilampiri toe
lichting atau extract notulen, punt agenda hal membitjarakan motie terseboet, 
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terlebih sempoernanja kalau disertai afschrift soerat aanbieding pada Pe-
merentah dari regentschap jang pertama memboeat motie itoe, sebagei jang 
telah didjalankan oleh regentschap Maiang hal oeroesan Regeeringssubsidie 
belon lama ini. Djoega kalau maksoednja motie ingin disokong oleh lain regent
schap soepaja dalam besluitnja ditetapkan: „ Verzoek om adhesiebetuiging" dja-
ngan hanja diseboetkan Jer kennisneming" sadja, seperti belon selang lama ini 
dapat motienja R.R. Garoet hal surplus wang dari barang gadean jangtidak 
diteboes, tidak menjeboetkan minta adhaesie, tapi ter kennisneming. Tentoe 
sadja motie jang sedemikian itoe bisa didep, toch sajang. 

Penoetoep ini toelisan: Moedah-moedahan ini karangan dapat diper-
hatikan benar-benar oleh sekalian angauta bangsa Indonesiërs jang akan 
lalai mendjalankannja kepentingan oemoem goena ra'jat dan tanahnja. 
Insjaflah bahwasanja ichtiar jang soetji goena keoemoeman itoe tidak boleh 
disertai kegemaran dapat pedjian atau keoentoengan bagei diri sendiri 
semata-mata, tapi lain orang jang merasai kelak boeahnja dari fikiran jang 
penting itoe berwindoe, beratoes taoen tidak akan loepakan kepada siapa 
jang menjerboekan dirinja sebagei PENGAND/OER Ra'jat (Nationale 
Helden). Kinine jang pait banjak dimakan, nistjaja malaria lekas hind-ir; 
orang jang berani dengan lakoe bezadigd tapi teroes berdjalan kelapang 
kemoeljaan lambat laoen tertjapailah maksoednja. 

A. P. A. 

PasaI 7 R. 0. berhoeboeng dengan pasai 113 R. 0. 
Dari salah satoe lengganan dari madjallah ini kami dapat pertanjaan se

perti berikoet: 
Apakah seorang wedana, jang telah di perintah oleh boepati soepaja 

menjimpan dan stort wang-wang regentschap jang di poengoet di distriktnja 
seperti wang-wang pasar, potongan chewan d.1.1., misih bisa mendjadi lid 
regentschapsraad dan apa lidmaatschapnja tidak bertentangan dengan boenjinja 
pasal 7 Ordonnantie Kaboepaten ? 

Berhoeboeng dengan pentingnja pertanjaan terseboet, baiklah kami memberi 
sedikit pemangan tentangan soal ini. 

Menoeroet pasal 7 ajat 1 dari Regentschapsordonnantie maka pangkatlid 
raad kaboepaten tidak boleh di tjabat bersama-sama dengan 
o. vice-president atau lid dari Raad van Ned. Indië 
b. algemeene secretaris 
c. kepala dari satoe departement van algemeen bestuur 
d. goebernoer atau resident 
e. lid dari madjelis gedeputeerden 
ƒ. secretaris raad provincie 
dan lagi dengan satoe djabatan, jang berkoeadjiban memboeat perhitoengan 
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(rekenplichtigheid) dengan raad kaboepaten atau mendjadi bawahnja (on-
dergeschikheid) raad kaboepaten. 

Ternjatalah bahwa seorang jangberkoeadjiban memboeat perhitoengan pada 
raad itoelah tidak diperkenankan mendjabat pangkat lid raad kaboepaten. 
Adapoen sebab-sebabnja kami rasasoedah tjoekoep terangnja. Seorang jang 
berkoeadjiban memboeat peritoengan pada raad itoelah haroes diamat-amati 
oleh raad ataupoen sekalian lid-lid dari raad ini. Oleh karena seorang lid 
raad berhak soeara dan berhak memperngaroehi atas amat-amatan itoe, maka 
soedah selajaknja seorang jang berkoeadjiban memboeat perhitoengan itoe 
tidak diperkenankan mendjabat pangkat lid dari raad itoe. 

Pasal 31 R.O. menentoekan, bahwa seberapa perloe, boepati berkoeasalah 
memerintah pegawai-pegawai jang ada dibawah perintahnja sebagai pega-
wai negri, boeat melakoekan pakerdjaan-pakerdjaan oentoek kepentingan 
regentschap. 

Mendjadi boepati adalah berkoeasa merintah pada wedana-wedana atau
poen assistent^ wedana boeat melakoekan pakerdjaan-pakerdjaan kaboepatent 
mitsalnja boeat menerima, menjimpan, membajar atau menjerahkan wang-wang 
padjeg, wang-wang potongan chewan wang-wang pasar d.1.1. Hal jang se-
demikian itoe djoegalah kerap kali dilakoekan oentoek meringankan beja-
beja regentschap. Kekajakan wedana-wedana dari kaboepaten diserahi pa-
kerdjaan itoe, mendjadi mareka itoe berkoeadjiban memboeat perhitoengan 
kepada raad, demikianlah menoeroet ketentoean dalam pasal l lSajat l R.O 
jang boenjinja: 

Orang-orang jang dipertanggoengi menerima, menjimpan, membajar atau 
menjerahkan wang-wang, barang-barang jang berharga wang dan barang-
barang kepoenjaannja regentschap, berwadjib memboeat perhitoengan pada 
raad." (spat. dari kami). 

Teranglah sekarang bahwa pegawai-pegawai negri dibawah perintahnja 
boepati jang diserahi pakerdjaan-pakerdjaan tadi tidak diperkenankan men
djabat lid raad kaboepaten. 

Mitsalnja djika ada seorang wedana mendjabat lid raad kaboepaten 
kemoedian diserahi menerima, menjimpan d.1.1. wang kaboepaten, maka 
wedana itoe haroeslah minta berenti ataupoen diberentikan djadi lid me
noeroet oendang-oendang dalam pasal 14 R. O. 

Akan letapi djika pakerdjaan itoe hanja diserahkan boeat sementara waktoe 
sadja, ialah tidak lebih dari anem boelan lamanja, maka pegawai jang diserahi 
pakerdjaan itoe diperkenankan mendjabat teroes pangkat lid, demikianlah 
menoeroet ketentoean dalam pasal 7 ajat 2 R. O. jang boenjinja berikoet: 
„2 Pekerdjaan-pekerdjaan jang terseboet didalam ajat diatas ini tidak dipan-
dang sebagai didjabat, djika hanja diperwakilkan sadja boeat sementara 
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waktoe, lain perkara djika pekerdjaan itoe diperwakilkan boeat lebih dari 
enam boelan lamanja atau djika perwakilan teiah enam boelan lamanja." 

* * * 

Baiklah diperingatkan disini, bahwa hal jang seroepa terseboet diatas 
ini soedah kedjadian di soeatoe kaboepaten. Soepaja lid raad jang 
diserahi pakerdjaan itoe misih bisa tetap mendjadi lid raad, niaka 
terpaksaiah boepatinja mentjaboet pemerintahan pada pegawai itoe. 

Redactie. 

Benoeman Lid Volksraad. 
Jang diangkat djadi lid Volksraad, jaitoe seperti berikoet: 
Raden Wedono Dwidjosewojo tinggal di Bogor, Kasimo adjunct-land-

bouwconsulent di Tegalgondoh Solo, Notosoetarso boekhouder Nederiand-
sche Handel Maatschappij di Betawi, Raden Ngabel Sosrohadikoesoemo lid 
Provinciale Raad Djawa Tengah di Semarang, M. H. Thamrin wethouder 
gemeente Betawi, Raden Adipatl Ario Tjakradiningrat Boepati Bangkalan, 
Wiwoho Poerbokadjojo geemployeerde di N. I. S. Djokjakarta, Arifin Gelar 
Soetan Said Maharadjah gouvernements Indisch Arts di Pajakoemboeh, 
Toeangkoe Mahmoed ambtenaar ter Beschikking Gouverneur dari Atjeh di 
Koetaradja, Dr. H. D. J. Apituley dirigeerend officier Gezondheid 2e klas di 
Betawi, W. van Baaien voorzitter Middenstandsvereeniging di Betawi, H.J. 
De Dreu pembesar sekolahan gemeente di Betawi, Ir. F. L. P. G. Fournier 
hoofdingenier P. T T. Dienst di Bandoeng, Q. j . van Lonkhuyzen voorzitter 
federatie dari werknemers di Betawi, Ir. Menschaar vertegenwoordiger Bi-
itonmaatschappij di Betawi; H.J. van Mook, wakil referendaris di kantor 
Regeeringscommissaris voor Bestuurshervorming di Betawi; G. Pastor, 
inspecteur Arbeidsinspectie di Betawi; Mr. A. C. Santkuyl, Hoofdvertegen
woordiger B. P. M. di Betawi; Ir. W. E. Staargaard, voorzitter ondernemersbond 
di Betawi; Tjia Tjeng Slang, Majoor dari bangsa TiongHwa di Pontianak; 
N. van Zalinge, President K. P. M. di Betawi; Ir. Said Mohammad bin 
Abdullah Alatas, lid Provinciale Raad Djawa Timoer di Soerabaja. 

Djikalau melihat benoeman jang sekarang ini kami tida bisa meninggalkan 
mesti mengoetarakan apakah jang ditoetoerkan oleh beberapa pers. 

Ada beberapa pers jang tida begitoe soeka melihat keadaannja Volksraad 
seperti sekarang ini disoesoen karena adanja anggauta Boemipoetra jang 
terbanjak, maskipoen beberapa dari pers tadi soedah bisa memberi kepastian 
bahwa Volksraad sebagaimana ia disoesoen seperti sekarang ini tida akan 
loepoet miringnja mesti ka sebelah kanan. 

Teroetama sekali dalam benoemannja toean Thamrin, djempolan kaoem 
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Betawi jang soedah terkenal perboeatannja dalam Volksraad ini ada dina-
makan koerang betoel tindakan pemerentah ini. 

Djoega dengan datangnja kembali toean-toean Fournier dan Van Mook 
jang soedah dikenal sebagai kekoeatan sebelah kiri ada koerang menjenangkan 
bagi kaoem kanan. 

Kaoem Tionghoa mendapat sotoe tempat dengan benoemannja Said 
Alatas, benoeman mana ternjata menggirangkan sekali bagi ini. Boeat bangsa 
Tiong Hwa ta' oesah heran sekarang tempatnja di doedoeki oieh lain 
bangsa karena sesoenggoehnja ada kekoerangan djago-djagonja jang boleh 
dimadjoekan dalam medan ini. 

Segala orang ingin sekali sigera dapat mengetahoei apakah pekerdjaan 
volksraad jang sekarang ini akan ternjata membawa kemadjoean atau tida. 

{Penjoeloeh Rajaf). 

Ontvangen boekwerken. 
Onder dankzegging ontvingen wij van het College van Gedeputeerden 

van den Provincialen Raad van West-Java het verslag van den toestand der 
provincie West-Java in het jaar 1930. 

Bij hun aanbiedingsbrief deelt het College van Gedeputeerden mede, dat 
het inzetten van eene nieuwe periode (het eerste jaar der tweede vlerjaar-
lijksche periode) niet het volgen van een geheel anderen koers beteekent. 
Zijn alle vorige jaarverslagen vervuld geweest van den strijd der provincie 
om haar bestaan, ook dit verslag moet — aldus het College — helaas gewa
gen vart moeilijkheden, waarvoor de provincie zich — o.a. met betrekking 
tot de personeels-voorziening — in het afgeloopen jaar gesteld zag en wel 
voor een deel het gevolg van de weinige geneigdheid, welke nog bij enkele 
hoofden van 's Landsdiensten schijnt te bestaan om de consequenties van 
de ingevoerde staatkundigen bestuurshervorming geheel te aanvaarden en 
afstand te doen van onder het oude regime verkregen bevoegdheden. 

Omtrent de reeds in 1925 in uitzicht gestelde overdracht van een deel 
van de onderwijs-voorziening en van den Dienst der Volksgezondheid op 
de provincie, gaf de Regeering einde verslagjaar te kennen, dat Zij tot Haar 
leedwezen nog geen enkele stellige mededeeling kon doen ten aanzien van 
het tijdstip, waarop die overdracht zou kunnen worden tegemoetgezien. 

Echter blijkt uit den aan den Gouverneur van West-Java gerichten brief 
van den Dir. van B.B. 2 December 1930 no. B20/27/17 de ernstige wil van het 
Opperbestuur en de Regeering om te komen tot verdere overdracht van 
bevoegdheden aan den Gouverneur (ambtelijke decentralisatie) en aan de 
provinciën en regentschappen (staatkundige decentralisatie). 
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Voorts wijzen Gedeputeerden in hun aanbiedingsbrief op de h.i. lage 
Landsuiti<eeringen, welke ± 63j^ % van het budget uitmaken; hieromtrent 
zijn uitvoerige mededeelingen in het verslag opgenomen (Hoofdstuk VI § 4). 

Met bovenstaande korte aankondiging meenen wij hier te kunnen vol
staan. Wij bevelen het jaarverslag 1930 der provincie West-Java, hetwelk keurig 
verzorgd en overzichtelijk samengesteld is, in de bijzondere aandacht van 
onze lezers aan. Het bevat tal van gegevens omtrent de verrichtingen der 
provincie ten aanzien van den werkkring, bevoegdheid en verrichtingen 
van den Provincialen Raad en van het College van Gedeputeerden e.d ook 
met betrekking tot de stadsgemeenten en regentschappen. 

Personalia. 
B e l a s t : 
met de waarneming van de betrekking van burgemeester van Cheribon 

ir. F. C. van Lier, ambtenaar ter beschikking van den Directeur van Financien. 

G e k o z e n : 
tot lid van den stadsgemeenteraad van Bandoeng, ir. H. W.J. Veldhuis. 

Officieele Mededeelingen. 
Oprichting Vereeniging van Autonome Gemeenschappen gaat niet door. 

Op het laatste Decentralisatiecongres werd wegens onvoldoende deelname 
besloten geen verdere stappen te doen voor oprichting van een vereeniging 
van Indische autonome gemeenschappen. 

Examen Locale Administratie. 

Het mondeling gedeelte van het examen heeft plaats gehad op 26 Mei j.l. 
te Semarang. Van de twee geëxamineerde candidaten slaagde de heer 
F. Dijkstra, controleur van belastingen bij de stadsgemeente Soerabaia. 




